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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes a tots i a totes. Benvinguts a aquesta comissió
d’Hisenda.

Compareixença del vicepresident i conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació, sol·licitada mitjançant
l'escrit RGE núm. 2737/23, presentat pel Govern de les Illes
Balears, per informar sobre les directrius generals de
l'acció de govern en les seves àrees de responsabilitat.

L'únic punt de l'ordre del dia d'avui és la compareixença del
vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda i Innovació,
sol·licitada a petició pròpia.

Assisteix a la sessió el vicepresident i conseller d'Economia,
Hisenda i Innovació, Sr. Antoni Costa i Costa, acompanyat del
Sr. Alejandro Sanz, cap de Gabinet; la Sra. Catalina Mir,
secretària general; el Sr. Roberto Diez, cap de Premsa; el Sr.
Antonio Carmona, secretari autonòmic; la Sra. Bàrbara
Barceló, directora general de Fons Europeus; la Sra. Susana
Pérez, directora general del Tresor, Política Financera i
Patrimoni; el Sr. Bartomeu Alcover, director general de
Pressuposts i Finançament; el Sr. Carlos Bonet, interventor
general; el Sr. Miquel Crespí, adjunt de Premsa; i el Sr.
Alexandre Artigues, cap de Secretaria.

Abans de començar la compareixença, els demanaria si hi
ha substitucions.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

 Sí, Sra. Presidenta, en lloc de Llorenç Córdoba, assistiré jo,
Joana Gomila.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Iago Negueruela substitueix Carles Bona.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, Sr. Negueruela.

Ara, sense més, té la paraula el vicepresident i conseller
d'Economia, Hisenda i Innovació per fer l'exposició oral, sense
limitació de temps.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antonio Costa i
Costa): 

Molt bones tardes. Moltes gràcies, presidenta. Senyores i
senyors diputats, molt bones tardes a tots.

Bé, intentaré -bé intentaré no, ho aconseguiré, crec-
explicar-vos les línies i els objectius que tenim a la Conselleria
d'Economia, Hisenda i Innovació per als propers mesos, i
potser, en alguns casos, per al conjunt de la legislatura i al

mateix temps explicaré també un poc la situació que ens hem
trobat a la conselleria en alguns àmbits que jo crec que tenen
bastant rellevància. 

Es tracta d’una conselleria àmplia, hi ha sis direccions
generals, una secretaria autonòmica, és probablement -
probablement no- és la conselleria més gran del Govern de les
Illes Balears i duim fonamentalment les competències que són
més transversals en el conjunt del Govern. Per tant, donam
suport al conjunt del Govern de les Illes Balears.

Entre els objectius de la conselleria hi ha executar una
reforma fiscal a la baixa, que ja vàrem començar a executar el
passat dia 18 de juliol amb un Decret llei 4/2023. Aquesta
primera reforma fiscal o aquest primer decret llei, que forma
part d'una reforma fiscal més ampla, implicava, en primer lloc,
l'eliminació de l'impost sobre successions i donacions, aprovant
una bonificació del 100% de l'impost per totes les herències
que es produeixin, tant herències en vida com herències per
causa de mort, entre familiars més directes, quan es tracta de
descendents, d’ascendents i del cònjuge, hi ha una eliminació
efectiva amb una bonificació del 100%. Per altra banda, també
es bonifica al 50% el grup 3, perquè ens entenguem, estaríem
parlant de germans i nebots, quan hereten germans i nebots, si
no tenen descendents la reducció, la bonificació és del 50%, i
si la persona tenia o té descendents, la bonificació del 25%. 

Per altra banda, en aquest mateix decret llei també vàrem
executar una qüestió que per a nosaltres era important, potser
no se n'ha parlat tant, però per a nosaltres també era molt
important, que eren les mesures en matèria de l'impost de
transmissions patrimonials per intentar facilitar la compra d'un
primer habitatge a les Illes Balears, sobretot per a determinats
col·lectius. Aprovàrem una bonificació del 100% per la compra
del primer habitatge per a joves menors de 30 anys i persones
amb discapacitat, bonificació del 100%, com dic, per la compra
del primer habitatge habitual; i també un tipus reduït, en aquest
cas del 2% per la compra, en aquest cas, també d'un primer
habitatge habitual per a menors de 35 anys, i també aquest tipus
reduït d’un 2% per a persones amb discapacitat a càrrec i també
per a famílies nombroses i monoparentals. 

Aquesta -com dic- va ser una primera part de la reforma
fiscal, i la previsió que tenim és que a la propera llei de
pressuposts duguem també un tros més de la reforma fiscal que
tenim pensat executar, que es referirà fonamentalment a l’IRPF.
A l’IRPF, el compromís, el que vàrem adquirir el Partit
Popular, i també amb l’acord amb VOX, i, per tant, refermat -
jo crec- per un immensa majoria de ciutadans de les Illes
Balears, que consistirà en una reducció de la tarifa de l’IRPF,
mig punt de la tarifa per a rendes inferiors a 30.000 euros, un
quart punt per a rendes superiors a aquests 30.000 euros, la
qual cosa implicarà que la tarifa de l’IRPF després de la
reforma sigui més progressiva, perquè als trams més elevats es
redueix una quantia inferior del tipus de gravamen i, a la
vegada, també, crear noves deduccions que també s'incloïen
dins el programa electoral del Partit Popular, i també a l’acord
amb VOX. 

Aquestes noves deduccions seran, en primer lloc, una nova
deducció per naixement -una nova deducció per naixement-
d’un import de 800 euros pel primer fill, 1.000 euros si es
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tracta del segon fill, 1.200 euros si és el tercer, 1.400 euros si
és el quart o següents fills. L’objectiu d'aquesta deducció,
evidentment és obvi, no? La deducció per naixement té un
objectiu obvi i el podrà rebre tothom en el sentit ..., bé, hi haurà
un llindar de renda, però el podrà rebre tothom, amb
independència que sigui una deducció i no tengui quota líquida
suficient per poder-se-la aplicar. En conseqüència, una persona
que no tingui cap renda també podrà beneficiar-se d'aquesta
deducció perquè transformarem aquesta deducció en una
subvenció i, en conseqüència, les rendes més baixes també
tendran dret a aprofitar aquesta deducció per naixement. 

També aprovarem una deducció o plantejarem l’aprovació
-evidentment- d'una deducció per a arrendadors d'habitatge;
l’objectiu és intentar que es posi habitatge de lloguer de llarga
durada en el mercat, donar un incentiu. Nosaltres -ho hem dit
moltes vegades- som molt més partidaris de la política
d'incentius que no de la política de les prohibicions i
l’intervencionisme i -com dic- l’objectiu és aprovar una nova
deducció per a arrendadors, per tal que intentem que posin el
màxim nombre d'habitatges en el mercat de lloguer de llarga
durada. 

Per altra banda, també tenim previst aprovar una nova
deducció per despeses en residències i centres de dia i
contractació de persones per a cures, una deducció que
actualment no existeix, som conscients que ciutadans, molts
d'ells suporten unes despeses importants com a conseqüència
de les despeses derivades de residències, centres de dia i
contractació de persones per a cures, i intentarem ajudar
aquestes famílies que es troben en aquestes circumstàncies. I al
mateix temps també intentarem ampliar els beneficiaris i els
imports d'algunes de les deduccions actualment existents de
l’IRPF, com pugui ser, per exemple, la deducció per despeses
en llibres de text o la deducció per conciliació de fills entre 0
i 6 anys, entre algun altre si és possible. 

L’objectiu a llarg termini també inclourà la possibilitat
d'eliminar l'impost sobre patrimoni en aquesta comunitat
autònoma, no enguany, però si en el futur d’aquesta legislatura.
L’impost de patrimoni és un també dels imposts que tenim les
ganes d'eliminar durant aquesta legislatura. Això sí, és cert que
hi ha un impost, aquests sobre les grans fortunes que va aprovar
el Govern central i actua com un impost que coarta l’autonomia
financera, l’autonomia tributària de les comunitats autònomes,
de manera que, si s'eliminàs ara mateix l'impost sobre
patrimoni, automàticament els contribuents no es veurien
alliberats del pagament de l'impost, perquè haurien de pagar
l'impost sobre la (...) de les grans fortunes que va en marxa el
Govern central. En conseqüència, no és una mesura que
tenguem intenció d'aplicar al curt termini, però sí al mig i llarg
termini, i en qualsevol cas, durant aquesta legislatura.
L’impacte estimat quan la reforma fiscal estigui plenament
implantada, estaríem parlant d'un impacte estimat d'uns 200
milions d'euros anuals que, evidentment, s'estalviarien els
ciutadans de les Illes Balears de les seves butxaques. 

També tenim previst -i ho vull anunciar- crear un consell
fiscal. Saben vostès que en aquesta comunitat autònoma no hi
ha una Direcció General de Pressuposts -perdó, sí que hi ha una
Direcció General de Pressuposts-, no hi ha una direcció general
de Tributs, i creim necessari que hi hagi un òrgan, un consell

fiscal que pugui donar plena seguretat jurídica als contribuents
de les Illes Balears. Ho dic en el sentit de plena seguretat
jurídica, perquè aquest ens pugui fer circular interpretacions de
la normativa tributària i els contribuents sàpiguen perfectament
què farà l'administració davant determinats supòsits. Tendrà
també la possibilitat de resoldre consultes, ja veurem si
vinculants o no, però la possibilitat de resoldre consultes,
sobretot en matèria de tributs propis, aquí no hi ha cap dubte ni
un, i veurem fins on podem arribar en la resolució de consultes
de tributs cedits. També hi haurà un apartat del Consell Fiscal
que durà el que diríem drets i defensa dels contribuents per tal
que es pugui incloure la possibilitat de ... queixes per part dels
contribuents de les Illes Balears i es puguin resoldre.

Això pel que es refereix a la reforma fiscal i a la part
tributària. 

Per altra banda, pel que es refereix a la Direcció General de
Pressuposts, ara mateix estam tramitant -tramitant, no-, estam
elaborant els pressuposts de la comunitat autònoma per a l'any
2024. La intenció d'aquesta conselleria és que a finals d'aquest
mes es pugui aprovar ja el sostre de despesa per a 2024 i durant
el mes de octubre s'elaborin els pressuposts i entrin en aquest
parlament, en aquesta cambra en temps i forma, és a dir, abans
de l’1 de novembre.

La intenció és elaborar, per tant, els pressuposts dins un
entorn de profunda incertesa, incertesa, perquè un govern en
funcions a Madrid no permet comunicar les comunitats
autònomes les bestretes a compte del sistema de finançament.
Ara mateix, vostès saben que el Ministeri d’Hisenda comunica
les bestretes a compte del sistema de finançament allà a finals
de juliol de cada any, el mes següent. Bé, aquesta comunicació
és evident que no s’ha produït perquè tenim un govern en
funcions, ni es produirà tampoc en el curt termini, i
probablement estaríem a finals d'any i encara no hi haurà
aquesta comunicació de les bestretes a compte. En
conseqüència, la Direcció General de Pressuposts ja està fent
les previsions per estimar els ingressos no financers que tendrà
la comunitat autònoma de cara a 2024. No hi ha altre remei,
més que fer aquesta estimació, que, evidentment, no pot ser una
estimació tan acurada com les bestretes a compte del sistema de
finançament, però, evidentment, no podem esperar, no podem
prorrogar els pressuposts esperant que a Madrid hi hagi un
govern. En conseqüència, ja els dic, farem aquestes estimacions
i elaborarem els pressuposts en temps i forma per tal que
puguin entrar en vigor abans de dia 1 de gener de 2024 i
actuem de forma ordinària.

Dic que ens movem en un món d'incertesa a més, perquè
saben vostès també que sota la Presidència del Consell Europeu
d’Espanya s'estan negociant les regles fiscals per a tots els
països de la Unió Europea, i ara mateix no sabem quines seran
les conclusions al respecte. En conseqüència, no sabem tampoc
quines són les regles fiscals que imperaran a partir de l'any que
ve, i això suposa novament un element d'incertesa a efectes de
l’elaboració dels pressuposts. Això sí, els puc anunciar que la
comunitat autònoma farà un pressupost amb dèficit zero, amb
dèficit zero. El compromís és elaborar uns pressuposts on els
ingressos no financers siguin exactament els mateixos que les
despeses no financeres, i, per tant, en una situació d'equilibri
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pressupostari, amb dèficit zero, dèficit sec (...) de comptes. Per
tant, dèficit zero. 

Per altra banda, un dels reptes també que tenim aquesta
legislatura -veurem com es pot abordar- és la reforma del
sistema de finançament autonòmic. Saben vostès que des de
l'any 2014 -entre cometes- s’havia de reformar el sistema de
finançament, i a dia d'avui, 2023, aquesta reforma no s'ha
produït. Per tant, segueix imperant la Llei 22/2009, del sistema
de finançament, i això és el que tenim damunt la taula. Hi ha
hagut diversos conats de reforma, però han acabat en no-res -
han acabat en no-res. La postura del Govern de les Illes Balears
en relació amb la futura reforma, si és que s'obre la possibilitat
de la futura reforma del sistema de finançament, és molt clara,
molt clara, sempre defensarem la mateixa i no canviarem
d'opinió. Nosaltres creim que la variable insularitat està
insuficientment ponderada actualment en el sistema de
finançament, i dic que està insuficientment ponderada perquè
l'actual ponderació entenem que no compensa suficientment els
costs d'insularitat que suporten els serveis públics de la
comunitat autònoma i, per tant, és una de les variables que
tenim intenció que augmenti la ponderació.

Saben vostès també que la comunitat autònoma ha sofert
durant els darrers anys, i segurament continuarà, un increment
de població molt important. Hi ha altres comunitats autònomes
que diuen que, com a conseqüència de la despoblació que
pateixen, tenen increments de costs de prestació de serveis
públics, potser tenen raó, però nosaltres també tenim raó quan
diem que l'increment de població és una variable de necessitats
de despesa que impacta directament en els serveis públics de la
comunitat autònoma, per raons òbvies. 

Per tant, unes comunitats autònomes, ja està bé que ho
facin, defensen l’Espanya buida, l’Espanya que es buida,
nosaltres, evidentment, hem de defensar -i ho farem- l'Espanya
que és plena, l'Espanya que té un creixement de població molt
important. 

Per altra banda, haurem de parlar d'altres variables com, per
exemple, se n'ha parlat a altres reformes anteriors del sistema
de finançament, i n’haurem de parlar també en aquesta, de
variables com la població flotant. La població flotant també,
permeti’m la paraula, és consumidora de serveis públics, si no
que ho diguin als serveis sanitaris durant els mesos d'estiu.

I també haurem de tenir en compte el diferencial de preus
que hi ha a la comunitat autònoma de les Illes Balears front a
moltes altres comunitats autònomes.

I també una qüestió que defensarem, dues addicionals, una
qüestió que afecta també, no tant la part de cost, però sí la
capacitat fiscal de la comunitat autònoma, que és el conegut
com a principi d’ordinalitat. Ara saben vostès que la comunitat
autònoma de les Illes Balears és una comunitat autònoma que
té un nivell de capacitat fiscal que se situa en segona posició en
el conjunt de comunitats autònomes, però, després del procés
d'anivellament, Balears se situa la novena o desena comunitat
autònoma -diríem- en el rànquing de comunitats autònomes.

Nosaltres creiem, per aplicació del principi d'ordinalitat,
que si una comunitat autònoma entra en capacitat fiscal la

segona, després del procés d'anivellament ha d’acabar també la
segona. Això no implica en absolut que no siguem solidaris
amb la resta de comunitats autònomes, el que significa és que,
com a conseqüència del procés d'anivellament, no es produeixi
un canvi a l’ordinalitat de capacitat fiscal de les comunitats
autònomes, que és el que nosaltres volem defensar. La segona
en capacitat fiscal? Sí, la segona en recursos després del procés
d’anivellament, això és el que defensarem.

I, finalment, en relació amb el sistema de finançament,
defensarem -i això ho defensarem davant qui faci falta-
l'autonomia tributària d'aquesta comunitat autònoma, la
capacitat d'aquesta comunitat autònoma per modular els
ingressos tributaris. Ens consideram una administració pública
adulta, per tant, amb capacitat de prendre mesures de caire
tributari, ja siguin a la baixa, com vol fer aquest govern, o ja
sigui a l'alça si hi ha un altre govern que vulgui prendre
aquestes mesures. Això és l’autonomia tributària, l'autonomia
tributària és tenir la capacitat normativa per modular la càrrega
tributària dels ciutadans de les Illes Balears. Nosaltres hi fem
una aposta ferma i, per tant, ens oposam frontalment a
processos de centralització de la normativa tributària, com s’ha
fet, per exemple, amb l’impost sobre la solidaritat de les grans
fortunes, que he dit abans, que suposa, sense cap dubte, una
centralització de la normativa tributària, en aquest cas en
matèria d'impost sobre patrimoni.

Per altra banda, m'agradaria referir-me breument a la
Direcció General del Tresor, Política Financera i Patrimoni, per
cert, no, una cosa que m'he deixat, que també m'agradaria fer-hi
referència, el règim fiscal de les Illes Balears, perdonau, sí, sí,
disculpau.

Per a nosaltres el règim fiscal i el REB en el seu conjunt,
bé, jo crec que..., a mi m'agradaria parlar fins i tot de règim
econòmic i fiscal de les Illes Balears; saben vostès que el règim
econòmic és una cosa i la part fiscal del règim especial n’és una
altra. A hores d'ara, senyores i senyors diputats, heu de saber
que estam pendents del desenvolupament reglamentari de la
part fiscal del REB i hi ha una proposta, per part de la
Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació, que ja era de
l’anterior govern, que nosaltres compartim. Una proposta que,
evidentment, no pot aprovar el Govern de les Illes Balears en
forma de reglament, sinó que és un reglament que ha d'aprovar
el Govern de l'Estat, un govern de l'Estat, un govern central
actualment en funcions i, en conseqüència, no té la possibilitat
d'aprovar el reglament. I això suposa per al món empresarial
una situació d'inseguretat jurídica molt elevada -molt elevada-
perquè la incertesa en el món empresarial, de la possibilitat o
no i com d’aplicar la part fiscal del règim especial, està damunt
la taula. I això és una qüestió que ens preocupa, és una qüestió
que tenim en negociacions amb el Ministeri d'Hisenda per
intentar que, quan hi hagi govern a Madrid, es pugui aprovar el
reglament de la forma més ràpida possible.

I, finalment, en matèria de REB, ens preocupa molt, i també
hi treballam, el que se’n diu la regla de minimis. Saben vostès
que es modifica el reglament que regula aquesta regla de
minimis a l’àmbit europeu, es parla de xifres superiors als
200.000 euros a tres anys, que és l'actual regla de minimis; és
cert que hi ha hagut imports més elevats durant la pandèmia,
però a nosaltres el que ens interessa i el que defensarem és: u,
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que no hi hagi cap regla de minimis per a la comunitat
autònoma de les Illes Balears, tal com no n’hi ha per a les
regions ultraperifèriques, per exemple, Canàries; o que almenys
la regla de minimis per a les illes de la Mediterrània es vegi
incrementada en un import superior als 200.000 euros que hi ha
com a regla general.

Aquesta és la posició que defensarem des del Govern de les
Illes Balears, per una raó molt senzilla, perquè compensar la
insularitat no suposa situar les empreses de les Illes Balears en
una situació de privilegi, tot el contrari, es compensa la
insularitat per situar les empreses de les Illes Balears en una
posició d'igualtat respecte de les empreses de la península o del
continent, i això és una qüestió que encara no hem aconseguit
que entenguin a Brussel·les i a Madrid, i intentarem que ho
entenguin, en aquest sentit, perquè és una qüestió que ens
preocupa sobre manera.

Per altra banda, com els deia, en relació amb la Direcció
General del Tresor, Política Financera i Patrimoni, aquí els
objectius de la direcció general són bàsicament quatre: en
primer lloc, la reducció del pes del deute sobre el PIB, a mig
termini. Saben vostès que tenim un deute elevat en aquesta
comunitat autònoma, no hi arriba, però pràcticament se situa al
voltant dels 9.000 milions d'euros, un poc per davall dels 9.000
milions d'euros, i l’objectiu és, almenys, no incrementar aquest
deute i, en la mesura que creixi el PIB en el futur, la ràtio
deute-PIB caigui de forma progressiva.

Per altra banda, un dels objectius també és ampliar les
ajudes i el suport financer per impulsar el teixit productiu
empresarial de les Illes Balears. Per això, entre d'altres,
mantindrem i augmentarem el suport a la Societat de Garantia
Recíproca ISBA en signar un nou conveni i ampliar la línia
d'aval, Reaval. En aquest punt, m'agradaria tenir un sentit
record al Sr. Jesús Fernández, que ens va deixar molt
recentment i que era una peça clau a ISBA, un professional
com una catedral i una persona de reconegut prestigi, tant a
l'àmbit públic com a l'àmbit privat. 

En tercer lloc, un altre dels reptes de la Direcció General
del Tresor, Política Financera i Patrimoni és un dels objectius
compartits per la resta del Govern, que és, com els explicaré
després, que és la digitalització i l’acostament a la ciutadania.
Per això s'impulsarà -ja s'havia començat, però acabarem de
rematar-ho- el Portal del Creditor i es farà front als nous reptes
de futur de la dipositària amb la societat digital. Per a nosaltres
és molt important la transparència, és molt important que
qualsevol agent econòmic, qualsevol ciutadà pugui anar al
Portal del Creditor i sàpiga quin és el nivell de deute que té la
comunitat autònoma, amb aquí es té el deute, quines són les...,
en fi, que tota la informació referida al deute i moltes altres
variables pugui ser coneguda per qualsevol ciutadà, per
qualsevol agent econòmic de les Illes Balears o de qualsevol
lloc del món.

I, finalment, en matèria de patrimoni es desenvoluparà un
pla de racionalització i optimització d’espais del patrimoni
immobiliari de la comunitat autònoma i es modernitzarà
l'inventari de patrimoni en crear un microespai propi a la web
que sigui dinàmic i visual i que estigui al servei tant del ciutadà
com de l’administració. A dia d'avui, un ciutadà no pot ser

saber quins són els béns de l'inventari de patrimoni de la
comunitat autònoma, bé, l’objectiu és que en el futur es pugui
saber perfectament, quins són els immobles que estan en
propietat, etc., de la comunitat autònoma.

Pel que fa a la Direcció General de Fons Europeus, el
principal objectiu serà gestionar els fons procedents de la Unió
Europea de la manera més eficaç i eficient possible, l'objectiu
de la Direcció General de Fons Europeus no és altre que
maximitzar la utilització d’una font de finançament, que són els
fons procedents de la Unió Europea, maximitzar la utilització
d'aquests fons, per tant, no perdre ni un euro o almenys perdre
els menys euros possibles que ens financin per part de la Unió
Europea.

Els inform que el període 2014-2020, la despesa elegible és
fins a 31 de desembre del 2023, per tant, estam a punt de tancar
el programa operatiu 2014-2020, i els puc anunciar que,
efectivament, podrem, pràcticament, si no hi haurà unes
quanties mínimes, però, pràcticament, certificar tots els fons del
programa operatiu 2014-2020. I això és una bona notícia, no
perdre ni un euro de finançament FEDER FSE del període
2014-2020.

I posarem en marxa, evidentment, ja en els pressuposts del
2024, el període operatiu, el programa operatiu 2021-2027. Hi
ha canvis en aquest sentit, per exemple, el percentatge de
cofinançament en el període operatiu 2021-2027 passa del 50
al 60%, i això també és una bona notícia perquè el
cofinançament que haurà de posar la comunitat autònoma o
altres administracions públiques serà del 40%.

Per altra banda, dins la Direcció General de Fons Europeus
també hi penja, també en depèn l'Oficina d'inversions
estratègiques, una oficina d'inversions estratègiques que li
donarem un paper -ja el tenia-, però encara serà molt més
potent el paper que li volem donar, com l’ens que dissenyarà
tota la política d'inversions de la comunitat autònoma de les
Illes Balears. Això suposa parlar de Next Generation -ara en
parlarem-, això suposa parlar de factor d'insularitat -ara en
parlarem-, però també suposa parlar, per exemple, del fons de
l'impost de turisme sostenible. El disseny de tota la política
inversora de la comunitat autònoma es durà des de l'Oficina
d'Inversions Estratègiques, perquè ha de ser una qüestió amb
una visió transversal en el conjunt del Govern i, per tant,
l'objectiu d'aquesta oficina serà, en essència, assignar
finançament als projectes d'inversió que hagin de dur a terme,
no només la comunitat autònoma, sinó també els consells
insulars, els municipis, etc.

I els deia que els comentaria un poc la situació dels fons
europeus Next Generation, i vamos a ello. Saben vostès que els
fons europeus, tal com estan dissenyats per part del Govern
central, suposen una rigidesa enorme i una fragmentació també
enorme, els fons europeus, els Next Generation, estan repartits
pels ministeris, els ministeris signen conferències sectorials
amb les distintes conselleries, amb les conselleries, no amb
el..., sí, amb el Govern, evidentment, però conferències
sectorials amb les conselleries, i són les conselleries les que
acaben generant el crèdit i acaben gestionant els Next
Generation d’una forma desagregada. A més, aquestes
conferències sectorials defineixen les finalitats a les quals s'han
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de destinar els Next Generation d'una forma extraordinàriament
rígida, de manera que, llevat d’algunes excepcions, però de
manera que la comunitat autònoma no decideix pràcticament
res en matèria de Next Generation, sinó que li ve marcat
automàticament el que ha de fer: les convocatòries han de tenir
aquesta finalitat i el que fa la comunitat autònoma simplement
és treure la convocatòria de subvencions, el contracte o el que
sigui, però no hi ha flexibilitat en aquest sentit.

La governança que ens deien que tenien les comunitats
autònomes és inexistent a hores d'ara, és el Govern central qui
defineix totalment i absolutament les possibilitats de destinació
dels Next Generation a les comunitats autònomes. Per tant, no
hi ha governança, aquesta és la realitat dels fets que tenim avui
en dia.

I quines dades manejam? Aquestes dades que els donaré
són dades que tenen vostès a disposició a la pàgina web de
l’Oficina d’Inversions Estratègiques i es troben actualitzades a
dia 30 de juny d'enguany, per tant, just previ a l'entrada de
governar aquest nou Govern de les Illes Balears. Els imports
assignats a la comunitat autònoma de les Illes Balears en
matèria de Next Generation són 1.014 milions d'euros, fons
assignats 1.014 milions d'euros, a diferents àrees: agricultura i
pesca, cultura, digitalització ,educació, energies, ports,
habitatge, igualtat, medi ambient, mobilitat, ocupació, PIME,
R+D+I, salut, serveis socials, turisme, diferents àrees.

Hi ha algunes àrees que tenen imports assignats de quanties
elevades, molt elevades, per exemple, turisme: 250 milions
d'euros assignats; per exemple, educació: 127 milions d'euros;
per exemple, energia: 262 milions d'euros; per exemple,
habitatge: 98 milions d'euros. En total, com els deia, 1.014
milions d'euros assignats a la comunitat autònoma de les Illes
Balears.

A 30 de juny, import mobilitzat d'aquests 1.014 milions
d'euros, 670 milions d’euros mobilitzats. Què significa
mobilitzats? Significa que s'ha iniciat algun tipus de tramitació
pressupostària, ja sigui que s'ha fet una reserva de crèdit, que
es troba en AD, el que se’n diu Autoritzat-Disposat o,
simplement, Autoritzat, s'ha mogut qualque paper, perquè ens
entenguem.

I dels 1.014 milions d'euros l’import executat a 30 de juny,
per tant, import en OP, ordenat i, en el seu cas, pagat: 344,6
milions d'euros.

En conseqüència, a dia d'avui hi ha dels 1.014 milions
d'euros, si se n'han mobilitzat 670 milions, podem concloure
fàcilment que hi ha 344 milions d'euros assignats a la comunitat
autònoma que no estan mobilitzats a dia d'avui, 344 milions
d'euros.

I la situació de l’import executat respecte de l’assignat a les
Illes Balears, hi ha algunes àrees on la situació és francament
preocupant. Per exemple, a l’àrea de digitalització, dels 31
milions d'euros assignats a Balears s'han executat 144.000
euros, m'han sentit bé, 144.000 euros, el 0,46%. No fa falta que
els digui que a 30 de juny, en aquesta àrea en concret, el risc és
elevat, de pèrdua de fons en el futur si no actuam de forma
ràpida i contundent.

Per exemple, a energia l’import executat sobre l’assignat és
un 13,9%.

Hi ha algunes àrees que van millor, per exemple, ocupació,
un 49%; per exemple, educació, un 52%; per exemple, cultura,
un 65%; per exemple, mobilitat, un 70%.

Però hi ha altres àrees -com he dit-, per exemple,
digitalització, on el risc és molt elevat. I hi ha una altra àrea on
el risc és molt elevat també, que és turisme. Hi ha un 31,4%
executat sobre l’assignat a la comunitat, els 250 milions d'euros
assignats. Per tant, ara mateix hi ha, pràcticament, 134 milions
d'euros a l'àrea de turisme que no estan ni tan sols mobilitzats
-no estan ni tan sols mobilitzats.

Per tant, el risc de pèrdua de fons a àrees com digitalització
o com turisme és elevat, és elevat.

Evidentment, aquest govern el que farà és posar en marxa
tota la maquinària per intentar que no es perdi ni un euro
d'aquests fons Next Generation, farem tot el possible per evitar
qualsevol pèrdua. No sabem si seran capaços d'evitar-ho,
perquè els terminis són 31 de desembre de 2023 en algunes
àrees, 31 de desembre de 2024 en algunes altres àrees. En fi,
hem de posar en marxa la maquinària per intentar assignar
finançament a Next Generation a projectes que es puguin
executar en els terminis i puguem fer tot el possible per no
perdre ni un euro de fons Next Generation. Però els volia
especificar en aquesta compareixença, en aquesta primera
compareixença, quina és la situació del fons Next Generation
a 30 de juny del 2023, per tant, prèvia a l'entrada a governar
per part d’aquest nou govern de les Illes Balears i aquesta
conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació.

Voldria també informar-los de la situació que tenim en
matèria de factor d'insularitat. Quant al factor d'insularitat,
tenim dues anualitats: una del 2022, per import de 109,6
milions d'euros, i una del 2023, de 103,8 milions d'euros. Per
tant, l’import global del factor d’insularitat és de 213,4, coma
5 quasi, milions d'euros. Els 213 milions d'euros s'han
d’executar abans de 31 de desembre del 2024, tots, els 213
milions d'euros. I els he d’informar que a hores d'ara el nivell
d’execució no arriba ni al 40 milions -ni als 40 milions d'euros-,
ara mateix podríem parlar com a màxim d'un 18% d’execució.
És una execució molt baixa i, en conseqüència, farem tot el
possible per executar aquests fons, aquest factor d'insularitat,
però el risc aquí jo diria que fins i tot és més elevat que a la
part de Next Generation.

Els he de dir també que, quant al fons de turisme sostenible,
la secció 37 dels pressuposts, el desgavell és total i absolut. No
els puc donar xifres, perquè encara no ho hem pogut
quantificar. El que sí els dic és que hi ha pendent d’executar del
2016, del 2017..., no sabem exactament..., estam -repeteix-
intentant saber la situació de l’execució del fons de turisme
sostenible per veure com podem executar aquesta part. 

La raó és molt senzilla, i això també és una qüestió que
intentarem evitar per tots els mitjans, el Govern anterior ha
assignat finançament a idees, no a projectes. Assignar
finançament a idees implica que per treure el projecte derivat
d'una idea es poden torbar anys i, si no hi ha projecte, no hi ha
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execució. Per tant, el que fem ara mateix és demanar projectes,
no idees, projectes a executar, projectes que es trobin en
disposició de ser licitats. Això és el que fem des de la
Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació, projectes i cercar
finançament; no finançament i després cercam el projecte, i ens
trobam que tres anys després encara no s'ha iniciat aquella idea
que es tenia originària.

Pas a continuació a parlar de la secretaria..., no, vull parlar
també de la Direcció General d'Economia i Estadístiques. He
de dir que, efectivament, a hores d'ara no està nomenat el
director o directora general d'Economia i Estadística, però sí
que tenim una idea jo, com a conseller, de què volem fer a la
Direcció General d'Economia i Estadística i per això en aquesta
compareixença vull dir-ho clarament, perquè aviat hi haurà un
director o directora d’Economia i l’objectiu serà fer un servei
d'estudis en aquesta comunitat autònoma solvent, amb rigor,
amb independència i que defineixi l'evolució de la situació
econòmica a les Illes Balears i pugui definir o recomanar la
política econòmica d'aquesta comunitat autònoma. Ara mateix
això no existeix, esperam que pugui existir a mig termini, quan
hi hagi un director o directora general d'Economia.

Finalment, passam a la part de la Secretaria Autonòmica
d'Innovació i Societat Digital, es tracta d'una nova secretaria
autonòmica denominada Innovació -com dic- i Societat Digital,
i què es pretén amb això? Es pretén, en primer lloc, centralitzar
en un sol organisme en aquesta comunitat autònoma totes les
competències fonamentals que fins ara estaven disgregades a
diferents conselleries. Ens hem trobat que hi havia, com a
mínim, tres conselleries que feien innovació, que hi havia
quatre a cinc direccions generals que feien innovació, i això
implica molts recursos que no van enfocats en una mateixa
direcció, i això teníem molt clar des del principi que aquest
govern no ho faria. Per això, hem fet una secretaria autonòmica
d’innovació i societat digital, perquè la política en matèria
d'innovació d'aquesta comunitat autònoma es dugui des d'un
únic lloc i des d’una única conselleria. Per què? Perquè aquesta
competència és una competència transversal que s'ha de poder
dur a terme de forma clarament agregada, centralitzada a un
únic lloc, i això és el que hem fet en aquest sentit.

Els dos grans objectius de la secretaria autonòmica són
donar suport a l'estratègia de societat digital del Govern, per a
tot l’àmbit del nostre territori, som quatre illes, no una, quatre
illes, i la integració, coordinació i impuls de tot el relacionat
amb la recerca, innovació, tecnologia, transferència i
transformació digital, aquests són els objectius de la secretaria
autonòmica. I això dins quatre àmbits ben diferenciats: u,
intern, dins el Govern de les Illes Balears, ara m'hi referiré, el
tema de digitalització; dos, en altres administracions; trets, en
el teixit productiu de les Illes Balears, i, quatre, en la pròpia
ciutadania de les Illes Balears. 

Per això, s’han creat dos òrgans de gestió; u, la Direcció
General de Recerca, Innovació i Transformació Digital, que du
el mateix secretari autonòmic i ha de tenir implantació a tot el
territori de la comunitat autònoma, i la Direcció General de
Simplificació Administrativa, Modernització i Digitalització,
o administració digital, que fa la feina interna en el Govern de
les Illes Balears.

La Direcció General de Recerca, Innovació i Transformació
Digital té tres àrees focus per a aquesta legislatura: u, la
regulació i harmonització de tot l’ecosistema CETIC de les
Illes Balears; dos, crear accions d'impuls orientades a
desenvolupar i aconseguir una societat digital en aquestes illes;
i tres, crear instruments territorials de vertebració, suport i
transformació.

Què impliquen aquestes tres coses? En primer lloc,
l’elaboració d'un pla de ciència, tecnologia, innovació i
transferència elaborat a llarg termini, el nostre objectiu, del
secretari autonòmic, Antoni Carmona, serà fer d'una vegada per
totes, o almenys intentar-ho, un pla de ciència a llarg termini,
una estratègia única que no depengui de canvis de govern.
Sincerament, els ho dic a tots vostès, hi ha matèries en les quals
no tenc cap dubte ni un que ens podem entendre, podem anar
tots a una, és necessari marcar una estratègia a 20 anys vista,
una estratègia que tengui el consens de tots, de la societat civil
i de tots els grups polítics d'aquesta cambra; perquè la ciència
no entén de colors polítics, i marcar una estratègia, marcar una
direcció a llarg termini és garantia d'èxit, o així ho entenem des
de la Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació. En
conseqüència, hem de fer un pla de ciència, una estratègia a
llarg termini.

L’abstenció i potenciació de la xarxa d'estacions de recerca
i investigació en aquestes illes; l'extensió i la potenciació de la
xarxa de centres BIT, l'única illa on no n'hi ha és Eivissa, però
esperem que... Menorca, sí, doncs esperem que n'hi hagi a la
major brevetat possible.

Amb la innovació i la modernització sostenible de les
destinacions turístiques, amb la innovació en activitats
productives estratègiques i la clusterització, tots aquests són els
plantejaments que fem des de la secretaria autonòmica i des de
la Direcció General de Recerca, Innovació i Transformació
Digital.

I, per acabar, quant a la Direcció General de Simplificació
Administrativa, Modernització i Digitalització, té un gran
objectiu, que és també un dels grans reptes d'aquest govern per
a aquesta legislatura i que acaba de començar, cal dir que acaba
de començar perquè ara m’hi referiré, però s'ha fet molt poc i
falta molt per fer en aquest sentit, que és la digitalització,
modernització i simplificació de la comunitat autònoma de les
Illes Balears. Els he de dir que el nivell de fragmentació de les
polítiques de digitalització interna del Govern de les Illes
Balears és total i absolut, cada conselleria fa el que pot, no hi
ha una direcció única, cada conselleria fa contractes en matèria
de digitalització de forma independent, l’Ibsalut també de
forma independent, el grau de digitalització intern del Govern
de les Illes Balears és baixíssim. I aquesta conselleria i aquest
conseller associen digitalització i simplificació administrativa,
difícilment podrem simplificar l'administració si no la
digitalitzem, per descomptat, tenint en compte la bretxa digital,
que també hi és, i la possibilitat, evidentment, d'atendre totes
les persones que ho necessitin des de l'administració, però
digitalització i simplificació administrativa van de la mà.

Per això els vull anunciar que properament crearem
l’Agencia Balear de Digitalització, Ciberseguretat i
Telecomunicacions, ABADICTEC, en aquesta comunitat
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autònoma, no serà un nou ens, serà una assignació addicional
de funcions a un ens ja existent, que és IBETEC. Necessitam
concentrar tots els esforços a un únic ens, els esforços de
digitalització interna del Govern de les Illes Balears, a un únic
ens, que doni suport a totes les conselleries, a l’Ibsalut i, en el
futur, també al sector públic instrumental de la comunitat
autònoma. Sense fer aquest esforç de concentració consideram
que no arribarem a acomplir els objectius i, per tant, el que hem
fet, el que farem és aquest procés d’agregació.

I, dit això, que a la seva disposició pel que estimin
convenient.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. En aquests moments es
pot suspendre la sessió per un temps de 45 minuts màxim, o, si
volen, podem reprendre la sessió o suspendrà cinc minuts, el
que vulguin continuar. Podem continuar?  Molt bé.

Doncs li demanaria al vicepresident si contestarà
individualment o globalment a cada un dels grups
parlamentaris? 

Contestaré globalment, presidenta. Gràcies. 

D'acord, doncs començam amb les presentacions dels grups
parlamentaris, de major a menor nombre de diputats, per tant,
pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Iago
Negueruela, per un temps màxim de deu minuts. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, presidenta. Vicepresidente, enhorabuena y
enhorabuena también a su equipo, le quería agradecer que no
solo esté usted, sino que esté todo el equipo que le acompaña
y, por tanto, agradecer también que se hayan incorporado a esta
tarea tan importante de defender lo público y de presentar
proyectos.

Mis primeras palabras, como las suyas, sumarme a la
enorme pérdida que ha supuesto la pérdida de Jesús Fernández
a cargo del ISBA, creo que es una persona con la que
muchísimos de los que estamos aquí presentes hemos trabajado
y compartido y, por tanto, sumarme a dichas condolencias.

Ha hecho una comparecencia compleja porque, más que
hablar de proyecto, ha hablado de ciertas cosas de cómo
estamos, a mí me ha faltado una visión más integral de proyecto
conjunto de hacia dónde queremos llevar estas islas, y créame
que hay veces que tiene un tono y veces que tiene otro
diferente, me gusta más el tono que ha empleado usted hoy, que
el que últimamente está utilizando en sus comparecencias
públicas, pero intentaremos hacer una comparecencia
constructiva.

Me sorprende que, siendo usted el vicepresidente y llevando
las competencias de Economía, no haga, ya que ha hecho un
balance de todo, no haga un balance de cómo está la situación
económica, ¿cómo cree que está la situación económica? Llama

la atención, porque de ahí usted puede salir que va a hacer un
déficit cero, de ahí puede hablar de que tiene unas fuentes de
financiación, de ahí puede sacar todo lo que usted está diciendo
que va a hacer, es gracias también a una situación económica
que le permite tener todas las fuentes de financiación que usted
ha enumerado, pero en las que, desde luego, le ha faltado, si me
lo permite, el balance previo que se hacía o que hace cualquier
conseller en cualquier comparecencia que lleva el área de
economía, que es decir cómo está Baleares. Yo creo que no lo
ha hecho, pero usted y yo me imagino compartiremos hoy que
Baleares está relativamente bien en los números, con un
crecimiento sostenido en el tiempo y con unos buenos datos de
empleo, nuestras empresas han generado empleo y, desde
luego, son mejorables determinados elementos que están dentro
de esos datos de empleo, que me imagino que podemos
compartir hacia donde hay que llevar la calidad del empleo y
cómo se puede seguir mejorando; pero la creación de empresas
es importante, el número de autónomos, todo lo que usted a
veces habla de la economía real y de cómo es la situación de
nuestras empresas, no ha dicho ni una palabra de las empresas,
ni de los trabajadores, ni de los autónomos, que son lo que le
lleva a usted a poder presentar su hoja de ruta, el no hacer
mención a cómo se está comportando y a dar las gracias a los
empresarios y trabajadoras, porque usted hace una serie de
proyectos gracias a que la economía está en una dirección y va
relativamente bien.

Con lo cual creo que usted podría haber empezado siendo
un poco honesto, que tiene unas cuentas públicas saneadas y
que tiene una buena herencia económica y no tendría ningún
problema en reconocer. Yo hice, estuve en su papel y fui
bastante generoso con el anterior conseller, y esta el Diario de
Sesiones para verlo, cuando en 2015 no solo hicimos varias
reuniones, sino que estuvimos despachando durante horas,
luego estuvimos viéndonos a lo largo de los meses para abordar
como es una transición ordenada, creo que usted esa
generosidad que su compañero tuvo, creo que debería haber
que si entre todos trabajamos será mejor, porque tiene unos
buenos datos, porque tiene una buena situación y porque las
fuentes de financiación a las que usted hace referencia, en
algunos casos como críticas, simplemente hay recursos que
usted no perderá, lo critica, pero no lo perderá, como es el ITS,
porque existe, porque un gobierno lo puso en marcha, como es
el factor de insularidad, porque existe y porque no se pierde, y
porque usted lo tiene, porque se ha puesto en marcha por parte
de otro gobierno, aunque ahora usted haga esa previsión. 

Creo que, y como tenemos poco tiempo, iré primero a darle
la enhorabuena porque el único anuncio que haya hecho hoy,
claro, porque el resto ya los había hecho, ya los había
desgranado, en materia impositiva, sea la creación de un
consejo fiscal y una dirección general de tributos para hacer
consultas; hubiese sido mejor que hubiese sido, primero, que
crease, en vez de hacer un decreto ley en materia de tributos,
que ahora mismo es una..., para esto sí serviría, para que la
gente vea qué hay que hacer con el impuesto de sucesiones,
porque tiene un lío enorme, y creo que si hubiese usted creado
esto a lo mejor aliviaría las dudas.

Como se lo hemos preguntado, pero no se ha contestado,
me gustaría solo una pregunta concreta, porque tengo poco
tiempo, sobre el impuesto de sucesiones: ¿usted recomienda a
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una familia que herede un bien inmueble, hoy en día, hoy, a
esta fecha, que se bonifique, o le diría que, si después va a
vender ese inmueble, es mejor que no se bonifique sucesiones
y que, por tanto, no use la bonificación del Gobierno? Porque
eso es importante y es importante ser honesto con la gente,
porque la mayoría de asesores fiscales están diciendo a la gente
que no se bonifique y que, si hereda una vivienda, vaya por
sucesiones y no vaya por IRPF. ¿Usted está de acuerdo en esta
afirmación que están haciendo la mayoría, sí o no, a fecha de
hoy? 

Porque es una respuesta importante. Es la única que le haré
respecto a este impuesto a fecha de hoy, luego habrá
enmiendas, no habrá enmiendas, usted decidió hacer en
solitario el decreto ley; si ahora se consulta y usted rectifica,
pues será bienvenido, pero me gustaría saber cuál es su
opinión, no como experto tributario, pero me imagino que lo
habrá consultado, para saber si la respuesta es que, por
supuesto, es mejor que vaya por sucesiones y no se bonifique,
en ese caso donde hay un bien inmueble que se transmite.
Porque creo que es importante para luego poder trabajar,
también de forma conjunta con ustedes, y poder ir valorando
qué medidas tenemos que actuar. 

Creo que ha señalado toda una serie de propuestas de
reforma del IRPF. No son progresivas porque son
progresivas..., usted dice: es mayor por debajo de 30.000 euros,
pero es mayor por encima de 30.000 euros, en general, como
si fuese lo mismo una persona que gana 31.000 euros que una
persona que gana 10 millones de euros. Y no es progresivo
porque en su ADN no está la progresividad, han suprimido el
impuesto de sucesiones de forma antiprogresiva, totalmente.
Por tanto, no es progresivo su comportamiento. Y fíjese que no
es progresivo, y no..., y fíjese, la política que usted está
dirigiendo a esta comunidad autónoma de beneficiar a los más
ricos, realmente a los más ricos, que usted acaba de hacer una
contradicción evidente en sus argumentos, usted dice que
quiere suprimir el impuesto de patrimonio y dice: no lo suprimo
porque tengo un impuesto de grandes fortunas. ¿A qué cantidad
va dirigido el impuesto de grandes fortunas, Sr. Costa? ¿Puede
ser que a patrimonios superiores a 3 millones de euros?
¿Cuánta gente en esta comunidad autónoma tiene más de 3
millones de euros? ¿A quién quiere beneficiar usted con el
conjunto de sus medidas? Ustedes solo quieren beneficiar a los
que tienen más de 3 millones de euros en sucesiones, en
patrimonio o en el de grandes fortunas, y no toca patrimonio
porque va dirigido a las grandes fortunas, que es por lo que hay
un impuesto de grandes fortunas, de 3 millones de euros. 

Por tanto, aquí debería explicar claramente que lo que
quiere hacer es que las grandes fortunas, patrimonios superiores
a 3 millones de euros, no colaboren con el mantenimiento de
los servicios públicos de esta comunidad autónoma con un
impuesto progresivo y necesario para la financiación de todos
lo que usted acaba de decir. 

No ha dicho si mantendrá las deducciones en hipoteca
variable. Nosotros le decimos que las suba a 400 euros, le
hemos propuesto que suba las deducciones de hipoteca variable
a 400 euros. Nos gustaría una respuesta.

Material escolar y actividades extraescolares, ha dicho, de
material escolar, sí; me gustaría también saber si las actividades
extraescolares también las mantendrá o subirá, como le hemos
propuesto a la presidenta Prohens, en esa dirección, y
estaríamos de acuerdo al respecto.

También usted ha señalado que ahora mismo tiene una
situación donde los fondos de los que dispone es relativamente
razonable, y me gustaría ir aclarando toda la parte de fondos
europeos y la financiación que usted recibe.

De la financiación autonómica tendrá nuestro apoyo en
prácticamente todo lo que ha señalado, apoyo en el criterio de
la España que se llena, totalmente de acuerdo; en la población
flotante; y en el principio de ordinalidad. Es más, lo hemos
defendido durante estos años y, es más, estaremos dando apoyo
al Gobierno al respecto. 

Ahora, también me gustaría saber ¿cuál es su opinión de
bonificar impuestos estatales y cómo afecta a la hora del
sistema de financiación? Porque cuando usted bonifica tributos
cedidos sabe que afecta al sistema de financiación, y saber cuál
es su previsión.

Y que tenemos incertidumbres está claro. A mí me gustaría
que hubiese un gobierno de España y, por tanto, las
incertidumbres que usted achacaba a tener un gobierno en
funciones, en esta y en otras materias, en conferencias
sectoriales y en tantas otras, se va a sacar, pero es que el
presidente de su partido se ha empeñado en demostrar que no
tiene apoyos para gobernar España, y está buscando los no
apoyos para presentarse la semana que viene a una investidura
fake, y es él el que se ha empeñado en demorar una situación
que a toda España está perjudicando, pero es el presidente de
su partido el que se ha empeñado en intentar demostrar que no
tiene apoyos día tras día. Por tanto, creo que aquí deberíamos
explicar claramente esta situación.

En el resto, en cuanto al REB, al REIB y a la regla de
minimis, sabe que compartimos la filosofía que usted ha
señalado. Esperemos que tanto ustedes, a través del Partido
Popular europeo, nosotros a través del Partido Socialista en la
Unión Europea y el resto de partidos de la izquierda lo
consigan y, por tanto se pueda trabajar. Ahora verá cómo
incidir allí es complejo y espero que usted tenga un buen
resultado porque es el resultado para todos nosotros y creo que
es importante. 

En cuanto a los fondos europeos y a los sendos programas,
creo que usted sabe que en gran parte de los que están en
ejecución han sido preasignados este año, una gran parte, y, por
tanto, hasta 2026. Por tanto, usted ha puesto muchas vendas y
ha explicado muchas cosas que son ponerse una venda para no
sé qué resultado posterior, pero ha dicho una cosa importante,
porque es la misma oficina de fondos europeos la que certifica
todo: que el periodo 2014-2020 está casi al cien por cien. Por
tanto, de todo lo que había, todo al cien por cien. Usted ha
recibido una herencia en materia de financiación, en materia de
recursos, en materia económica muy importante, por tanto,
acaba de reconocer que está prácticamente al cien por cien y
que va a intentar ejecutar el resto.
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Ha reconocido una ejecución de un 30% en un periodo que
acaba en el 2026, en la mayoría de los casos para fondos Next
Gen, con lo cual usted sabe que es importante y que es así; que
otra gran parte está en ejecución por parte de corporaciones
locales, y además lo sabe porque, por ejemplo, en materia de
turismo ha incorporado de director general de Presupuestos a
la persona que coordinaba toda esa parte en nuestra conselleria,
por tanto, estoy orgulloso por él y le doy la enhorabuena, y le
podrá decir cómo se gestionaba turismo porque era el que lo
hacía. Por tanto, no sé a quien iba dirigida la crítica, pero le
puedo garantizar que está bien hecha y está bien trabajada y
dará fidelidad de eso el hecho de que haya confiado en una
persona de confianza para que usted pueda ahora conocer y
desarrollar todos esos fondos. 

Por tanto, creo que aquí deberíamos colaborar, nosotros le
ofrecemos colaboración de las personas que han trabajado
hasta la fecha para explicar, cosa que no nos ha solicitado, y yo
le digo que yo estuve bastantes veces con el conseller anterior
cuando hicimos el traspaso, me refiero con ustedes, con el
vicepresidente García, para poder explicar cómo es el detalle.
Llámennos, tenemos toda la predisposición, sabemos que han
llamado a algunos de los exdirectores generales, hagámoslo de
forma coordinada y ponga calendario, y que se pueda trabajar
en algo que este país..., que ustedes hayan ido a Europa a decir
que no querían fondos europeos, es agua pasada, ahora lo que
hay que hacer es remangarse y trabajar y creer en ellos,...

LA SRA. PRESIDENTA:

Debería ir acabando, Sr. Negueruela .

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ: 

... nosotros creíamos en ellos. 

Por tanto, le ofrecemos nuestra colaboración para
ejecutarlos, al igual que en el ITS en las modificaciones que
quieran hacer. El último plan operativo de ITS no tuvo ningún
voto en contra de ningún tipo de entidad y tiene fondos para
agua, tiene fondos para... unas materias realmente importantes,
¿van a modificarlo o no? ¿Van a trabajar ese plan operativo o
no? Es algo en lo cual puede también confiar en nuestro
partido a la hora de colaborar.

Y termino en materia de innovación y recerca. Ha dicho
que ha pasado a tener de tres consellerias a una, pero en el
fondo está en cuatro, o sea ahora pasamos de tres, dónde estaba
en tres consellerias ha dicho, y ahora pasamos a tenerlo en
cuatro. Usted tiene competencias en empresa, el IDI es el que
desarrolla la innovación en materia industrial, o sea, todo el
sector secundario, la innovación la lleva el IDI; toda la
Universidad está en otra conselleria, el 60% de la investigación
se realiza en la universidad; en materia sanitaria, no la coordina
usted y, por tanto, está en cuatro consellerias, toda la
innovación y recerca en cuatro consellerias y ha creado una
secretaría autonómica con una única dirección general, no
sabemos cuál es la razón de darle una secretaría autonómica
cuando está totalmente fragmentada. 

Por tanto, aquí también nuestro apoyo a que continúe con
el proceso de mejorar esta gestión y le daremos un apoyo claro

si es capaz de decir lo que ha dicho, que las iba a unir en una
conselleria, pero es que ahora mismo está en cuatro
consellerias, Sr. Costa, que me imagino que lo sabe.

Y nos gustaría que responda más al proyecto a largo plazo
que ha venido usted a presentar que la situación actual, que
todos sabemos cómo estaba porque se había explicado
recientemente. Por tanto, nos gustaría más escuchar sus líneas
de futuro y también la colaboración de nuestro partido en
mejorar la situación económica de nuestras islas.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Negueruela. Intentaremos ajustarnos a los
tiempos, yo les voy avisando, les puedo avisar cuando falte un
minuto, si les parece, y les podemos dar un poquito más de
tiempo.

Sra. Patricia de las Heras, por parte del Grupo
Parlamentario VOX, tiene usted diez minutos.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Si, muchas gracias, Sra. Presidente, y muchísimas gracias,
Sr. Consejero, por su comparecencia y por su extensa y
detallada comparecencia.

Tras ocho años de políticas económicamente ruinosas y de
políticas de asfixia fiscal, esperamos que, por fin, llegue un
gobierno que dé la vuelta a todas estas políticas. Y, dando
continuidad o agradeciendo su orden expositivo, porque en la
parte tributaria, prácticamente, ha hecho un seguimiento del
acuerdo que tenemos formalizado el Partido Popular y VOX,
así, se ha hablado de la reducción en el IRPF que implicará la
rebaja de la tarifa autonómica, del incremento de los importes,
el mínimo personal, la ampliación de los límites beneficiarios,
como decía, por arrendamiento de vivienda y gastos en libros
de texto, así como creación de nuevas deducciones por
nacimiento o adopción.

En el sentido del IRPF sí que ha hablado de números,
cuando ha hablado de nacimiento, también ha hablado de
cifras, y cuando ha hablado de las bonificaciones para las
viviendas de... a elementos de larga duración para sacar al
mercado esos inmuebles, creo que no se ha detallado ningún
tipo de cuantía; igual para las ayudas a residencias y centros de
día y contratar personal para las personas (...), tampoco se ha
detallado ningún tipo de cuantía.

Y en cuanto al impuesto del patrimonio, bueno, a mí me
choca un poco que en el decreto que ya se ha aprobado, en
cumplimiento de uno de estos pactos que tenemos recogidos en
el acuerdo de gobierno, en el decreto 4/2023, para la supresión
del impuesto de sucesiones y donaciones y ITP, hay un
requisito, expresamente un requisito para la adquisición de
primera vivienda habitual para jóvenes menores de 30 años,
concretamente el requisito g), que dice que el contribuyente y
ningún familiar respecto del cual el contribuyente dea
legitimario, al tiempo de la meritación del impuesto, no ha de
tener la obligación de declarar impuestos sobre el patrimonio
correspondiente; es decir, el objetivo a largo plazo, como se ha
indicado, es la supresión total del impuesto del patrimonio,

 



HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 3 / 19 de setembre de 2023 39

pero se establece una norma que queda limitada por el
impuesto del patrimonio. Es decir, si la finalidad es que se
suprima un impuesto ¿por qué se pone como obstáculo a
obtener una bonificación fiscal? 

También quería hablar sobre este decreto, en cuanto a los
importes, ya lo mencioné en la sesión plenaria donde se debatió
esta norma, los importes, los precios de adquisición de la
vivienda no pueden ser superiores a 270.000 euros, y, en caso
de familias numerosas, 340.000. Como sabe, estamos en una de
las zonas con los precios de mercado de compra de viviendas
más elevados que hay en toda España. En Eivissa, por ejemplo,
bueno, tanto en Eivissa como en Baleares creo que la media de
adquisición suele rondar el medio millón de euros. Si vamos a
una familia numerosa, que se supone que necesita espacio y el
precio es por metro cuadrado, ninguna familia numerosa podrá
sujetarse a estas bonificaciones para la adquisición de una
vivienda para su familia; pero ni siquiera, no solo familias
numerosas, tampoco los jóvenes, porque por 270.000 euros no
creo ni que encontraran un estudio en condiciones dignas en las
islas.

Siguiendo su orden, ha dicho que tendrá un impacto fiscal
de unos 200 millones de euros al año, y a mí me gustaría saber
dónde se repercutirá este ahorro por no tener el ingreso, dónde
se dejara de gastar este dinero, o si hay previsto que haya este
margen de (...) a este dinero. Le repito, estamos de acuerdo en
estas medidas de rebaja fiscal, però sí es cierto que me interesa
conocer los impactos que se prevén.

Hay un punto que me ha destacado bastante y es cuando ha
hablado de la deuda, tenemos una deuda de 9.000 millones de
euros. Y yo quiero recordarle al respecto de una deuda que
tiene con nosotros el Gobierno de la nación, y es de 78
millones de euros del IVA del último mes de 2017. Yo hice una
pregunta parlamentaria al Congreso de los Diputados,
preguntando por qué el Gobierno se negaba a pagarnos esos 78
milions de euros que se adeudaba a Baleares en concepto de
IVA, y la respuesta fue literalmente: “El impacto se limita a los
años 2017 a 2019, por lo que, desde el punto de vista
conceptual, la adopción de una medida de compensación del
IVA en 2020 es extemporánea”; es decir no nos quieren ni
tenían la intención de devolver esos 78 millones de euros. Mi
pregunta es si se va a reclamar esa deuda que el Gobierno
central tiene con Baleares.

El factor de insularidad, el REB, todo, le reitero, muy de
acuerdo con usted, porque se ha seguido el esquema que
tenemos en nuestras medidas contenidas en el desarrollo
económico, a partir de la medida 5, donde se recoge el tema del
IRPF; la medida 6, del impuesto de sucesiones; la 7, del ITP,
todo ya recogido, el impuesto sobre el patrimonio, un nuevo
acuerdo en el marco de financiación, el REB, la actividad
empresarial, el plan de apoyo a emprendedores y autónomos.
Sí que es cierto que he echado de menos que mencionara
medidas que también están contenidas en nuestro acuerdo,
entiendo que por limitación del tiempo igual no ha podido
hacer referencia a todo porque ha estado un gran lapso de
tiempo hablando.

Y en cuanto al plan de apoyo a los emprendedores y
autónomos, la cuota cero para autónomos en los dos primeros

años de actividad, mediante la bonificación del cien por cien,
y bonificación del 50% el tercer año; nueva deducción por
autoempleo en el IRPF; equiparación de los autónomos con
familias numerosas en la deducción en IRPF por gastos de
conciliación; y determinadas medidas que son de apoyo a los
emprendedores.

Sí que es cierto que también ha hecho una mención a la
simplificación administrativa. 

Y, en síntesis, yo estoy totalmente de acuerdo con las
medidas tributarias que ha manifestado y le insto al urgente
cumplimiento de todas ellas, porque realmente se trata de
medidas urgentes. Igual que le manifesté en el Pleno, vamos a
presentar enmiendas, por supuesto, al proyecto de ley que se
está tramitando aquí, al decreto por también el valor de
referencia, como ya hicimos mención, que no es cuestión de
qué tengan que pagar el impuesto los ciudadanos de Baleares,
porque esto perjudica, pero tampoco hay que evitar fraudes
fiscales, evidentemente, hay que dar una seguridad jurídica que
pasa por tasar o calificar mejor ese valor para someter la
operación.

Y sin más dilaciones, muchísimas gracias por su exposición,
y nos tendrá de su lado para el cumplimiento e instar de manera
urgente cualquier medida que sea para evitar o levantar asfixia
fiscal a los ciudadanos de Baleares.

Muchísimas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. De las Heras, sobretot per ajustar-se al
temps. Ara, pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la
paraula el Sr. Lluís Apesteguia, pel temps màxim de deu
minuts. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies per
l'explicació, Sr. Vicepresident, també per la seva presència de
tot el seu equip.

Jo intent fer, parlant amb diversos companys amb els quals
he compartit comissions en altres compareixences, intent
focalitzar en saber cap on anirà el Govern, perquè entenc que
aquesta és la naturalesa de les compareixences que es
produeixen a l’inici de la legislatura, tampoc no tendria sentit
que jo fiscalitzàs la seva acció, més enllà d’allò que hagin
tengut temps de desenvolupar. Per tant, a més, podrà veure que
som l'únic grup parlamentari o pràcticament l'únic grup
parlamentari que no fem comunicació d'aquestes
compareixences, per tant, tot allò que li demani serà, amb més
o menys encert, honest.

Jo li volia dir que en tres grans àrees, té moltes direccions
generals i cadascuna amb molta responsabilitat, però li podria
dir que crec que, honestament, en matèria fiscal difícilment
arribarem a acords, perquè partim de naturaleses ideològiques
molt diferents; en temes d'innovació i recerca crec que hi pot
haver punts d'acord, que compartim visió i fins i tot les
estratègies a seguir; i en temes de finançament, li he de dir que
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estic gratament sorprès de la seva intervenció, no perquè no la
sentís a l’oposició, sinó perquè de vegades no és el mateix
receptar que prendre i, per tant, confiï que segueixi així en el
que li queda de mandat.

I anant a olivetes, perquè tenc poc temps, li volia dir que en
la part fiscal començaré amb el mateix ordre que vostè ha
exposat, amb la part fiscal nosaltres ja vàrem expressar el
nostre desacord amb la modificació de l'impost de successions
i donacions, però, més enllà d'això, li volia demanar,
honestament, si vostè creu que la redacció de l'article 6è, que
correspon a la Disposició addicional tercera de la llei, va ser
una equivocació, i, per tant, recomana a aquest parlament que
la canviï per la dificultat que pot crear en aquelles persones que
hereten i després vulguin vendre el seu immoble i es vegin
perjudicades en l’IRPF, cosa que, per cert, jo ja li vaig exposar
en el debat parlamentari que es va fer?

Pel que fa a l’IRPF, he trobat a faltar alguna referència a
obligació que tenim tots, segons l'article 31.1 de la Constitució
Espanyola, de crear elements de progressivitat en els imposts,
però, vaja, entenc que aquesta és una de les diferències
ideològiques, sí que és vera que no he sentit la concreció, que
sí que he sentit en alguns punts, pel que fa a la cura de persones
majors de 65 anys; a mesures d’autoocupació, que crec que no
hi ha fet referència, però que sí forma part del seu programa
electoral; a les deduccions per a empleats públics, amb una
especial referència a les Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat;
o a les persones amb discapacitats a càrrec.

Pel que fa a l'impost de patrimoni, home!, no sabem cap de
nosaltres com acabarà aquesta legislatura a nivell estatal a
hores d'ara -jo ja li dic que faré el possible perquè el seu
candidat a la presidència del Govern no surti investit-, però...
sembla que té pocs números, l’altra cosa és veure si l’altre
candidat tendrà els númeroros suficients també per ser investit
i, per tant, si hi haurà legislatura o no; per tant, jo li deman: si
no es deroga l'impost estatal de solidaritat a les grans fortunes,
eliminaran l’impost de patrimoni? Ho dic perquè de la redacció
del seu acord amb VOX i del seu programa electoral sembla
que no, que si no es deroga es mantendrà i, per tant,
m'agradaria saber, en aquest sentit, exactament què pensen fer.

Pel que fa al nou marc de finançament autonòmic, jo ja li
dic que estic molt d'acord amb els elements que ha plantejat.
Vostè sap molt millor que jo que el finançament autonòmic és
un sistema molt complex, però que hi ha dos fons que en
realitat no ens suposen un gran greuge, això li ho diu una
persona que voldria la plena sobirania fiscal i econòmica, vull
dir que no me n'he d'amagar de quina és la finalitat, però en el
camí crec que hi ha elements amb els quals crec que podem
arribar a acord, que jo crec que estam obligats a tenir tots un
gran acord aquí, a les Illes Balears; però, així com el Fons de
Garantia o el Fons de Suficiència no ens solen causar un gren
greuge, tot i que tenen possibles millories, com un major pes
del factor d'insularitat o del factor també de la població flotant
i del creixement poblacional, que serien, crec, els tres grans
elements que ens distorsionen a nosaltres, hi ha un fons que ens
distorsiona especialment que és el Fons de Compensació, de
Convergència, disculpi. Per tant, aquí és molt important,
precisament, lluitar per la qüestió de la... -ara no em surt-, de
l'ordinalitat, -moltes gràcies, Sr. Vicepresident- de ordinalitat,

perquè, si segueix havent-hi el Fons de Convergència, actuant
així com actua fins ara, per molt que millorem els factors que
actuen sobre els fons de suficiència, acabarem igualment
perjudicats, perquè, al final, el que per una banda ens donen ens
ho lleven per l'altra, perquè no tenen en compte les necessitats
específiques que tenim a nivell de les Illes Balears.

Bé, pel que fa al Consell de Política Fiscal, no sé
exactament, o de política tributària, no sé exactament el que
vostè ha dit, m'agradaria que detallàs una mica més quina seria
la seva naturalesa.

I també aprofit per dir-li que, així com celebram la creació
de la Direcció General d'Economia i Estratègia, de fet, té un
nom, té un puntet socialista tot plegat, però ja m’agrada, li
demanaria, precisament perquè vostè ha tret el tema, quina és
la raó de la no-existència de la Direcció General de Tributs que
a altres comunitats autònomes sí que tenen? Però, en qualsevol
cas, pel que fa a les qüestions de la inversió, sí que he dir que
nosaltres vàrem formar part de l'anterior govern, per tant, ens
corresponsabilitzam de les coses que puguin quedar amb
mancança, l’execució pressupostària vostè sap que és molt
difícil, crec que tenim una administració que té moltes traves a
l’hora d’executar, però també li dic, així com nosaltres vàrem
participar, perquè formaven part del Govern, amb lleialtat, amb
la mateixa lleialtat, perquè en aquestes qüestions crec que és
important fer-ho pal·lès, tendrà la mà estesa d'aquest grup
parlamentari per facilitar l'execució de tots els fons al quals
vostè ha fet referència, tant als fons Next Generation o als fan
referència al factor d'insularitat, perquè cap dobler que estigui
destinat a aquesta illa es perdi, a aquestes illes, se sobreentén.

Pel que fa a la part de la innovació, li volia demanar a veure
si pensen introduir cap canvi a la llei de la ciència, és cert que
va sorgir d’una feina... perquè vostè ha fet referència al Pla de
la Ciència, però sobre la Llei de la ciència, i en aquest sentit si
pensen desenvolupar-la amb la creació de l'Institut de Recerca
de les Illes Balears, que és un dels punts prevists a la llei?

També vostè no ha dit, però forma part del seu programa
electoral i també forma part de la llei, la llei per a mi que ho
posa, l’objectiu en el 2030, vostès, en el seu programa
electoral, ho avancen al 2027, d’arribar al 2% del pressupost en
innovació i recerca, i, per tant, si ho pensen dur a terme, perquè
no hi ha fet referència? I crec que és un element important,
perquè la innovació i recerca necessita de l’impuls públic
precisament per crear un efecte roda i que creixi
exponencialment l'activitat privada en aquest sentit, però duim
un retard que no ve de la passada legislatura, ni de l'anterior, ni
de l’anterior, sinó que és un retard històric en el qual hem
d'aconseguir donar-li impuls per arribar a uns mínims
acceptables. Per tant, també, quin serà el reforç d'aquesta
inversió més enllà de la fita del 2027?

Després hi ha un punt del seu programa, que m'ha causat
molt d'interès, i m'agradaria saber vostè com pensa
concretar-lo, que és el desenvolupament d'un innovation valley
i, per tant, en quin sentit això es pensa desenvolupar, perquè
està poc concretat?

I sí que li he de dir que crec que valdria la pena fer una
reflexió conjunta sobre quines han de ser les vinculacions
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d'aquesta a la innovació, perquè vostès posen en el seu
programa que anirà lligat a les energies renovables, amb la qual
cosa estic plenament d'acord, al turisme, amb la qual cosa
també estic d'acord, perquè nosaltres som una comunitat
puntera en aquest sector econòmic, però ho limiten a això. I jo
crec que val la pena que en la innovació no ens limitem a
aquests sectors econòmics, sinó que tenguem en compte una
perspectiva molt més àmplia, no només del que ja tenim o que
està en marxa, sinó d’aquelles elements amb els quals podríem
ser punters i que ens permetrien una innovació i una
diversificació econòmica. O aconseguir que la innovació anàs
lligada a la diversificació econòmica.

Em queda un minut o ja no em queda un minut? No m'ha
avisat, eh, Sra. Presidenta, he de dir en defensa meva.

LA SRA. PRESIDENTA:

Té tota la raó.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

I acabaré breument, per a satisfacció de la presidenta, però
sí que li diré que estam molt d’acord, perquè, de fet, era una
demanda del sector, supòs que vostès la recolliren també, com
nosaltres ho dúiem al programa, la unificació de les polítiques
d'innovació en única conselleria o en la major. Per tant, és vera
que és bona la intenció, li he de dir que l’execució no ha acabat
de sortir bé, perquè la seva companya, la consellera de Salut,
segueix tenint una Direcció General de Recerca en Salut, que
ja existia a la passada legislatura. Per tant, segueix estant la
recerca fragmentada en diverses conselleries, però, en
qualsevol cas, confiï que es faci una feina, com ja s'ha intentat
fer per tots els governs, jo sempre pens que tots els governs han
fet el millor possible, però per facilitar la col·labora conjunta,
diu dues, però no podem oblidar que la Universitat és un pol
d’investigació i de recerca i que, per tant, estaria vertaderament
fragmentada en tres conselleries, com ja li ha comentat el Sr.
Negueruela.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Joana Gomila, per un temps de deu minuts.

Esper no entretenir-me i avisar-la quan falti un minut.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bona tarda a tothom,
diputats i diputades, conseller Antonio Costa i a tot el seu equip
de la conselleria. Li volem agrair primerament l'exposició de
les línies generals d'actuació d'aquesta conselleria de la qual
vostè és competent. 

El conseller ens ha desglossat la reforma fiscal a la baixa i
altres mesures que pensen dur a terme i que reflecteixen quin
és el model de gestió econòmica del PP, que ja sap que molts
aspectes no coincideixen amb el que pensam des de MÉS per
Menorca, però no tingui cap dubte que, en cas que les millores

que es facin millorin la vida dels vesins i les vesines de
Menorca, a nosaltres ens hi trobaran; en moltes altres ja sap que
no, perquè nosaltres tenim molts de dubtes que aquestes grans
rebaixes que volen fer realment no malmetin els serveis públics
als ciutadans d'aquestes illes, però, bono, veurem, sembla que
sí que tenen una fórmula màgica. Jo crec que no els sortirà,
però, bé, veurem, estarem a l'aguait de tot açò.

Respecte del tema relacionat amb l’IRPF, com vostè ja ha
dit, el Govern farà una rebaixa contundent, per dir-ho d'alguna
manera, tenint en compte que aquesta partida suposa uns 1.500
milions d'euros i que aquesta rebaixa contundent pot ser molt
significativa, sobretot a l’hora de veure com afecta els serveis
públics. Per açò, des de MÉS per Menorca, li volem demanar
quin impacte tindrà aquesta baixada en aquests serveis públics
aquí, a les Illes Balears; si creu que afavoriran realment la
classe treballadora, la classe mitjana baixa o faran un poc com
amb l’impost de successions, que la reforma ha estat
antiredistributiva o regressiva.

Respecte de les deduccions de l’IRPF, vostè n’ha
comentades de diferents, jo li volia recordar que, a petició de
MÉS per Menorca, es va introduir una deducció per despeses
de fills que estudiaven fora de Menorca. El que passa és que
aquesta deducció va quedar reduïda a aquells estudiants que
estudien bé a la UIB o bé a estudis que no es poden fer a les
illes. Nosaltres el que demanaríem és que aquesta deducció es
fes per a qualsevol estudiant de Menorca que surti fora, perquè
creiem que les famílies i els estudiants tenen dret a triar el
centre universitari que creguin més adequat. En canvi aquí
només dedueixen aquells que estudien a la UIB. Per tant, li
demanaríem que, ja que aprovarà diferents deduccions noves,
que també hi posi la deducció aquesta, per estudis per a les
famílies que tenen estudiants fora de Menorca, però que no
sigui condicionada que hagin d'estudiar a la UIB, o que els
puguin fer si no és a la UIB. Li agrairíem que ho tinguessin en
compte i que l'ampliassin.

Per altra banda, i parlant d’aquest sistema de finançament
autonòmic, el 2017 es va crear una comissió d'experts per a la
revisió del model de finançament, però, de moment, com bé
vostè deia, no s'ha arribat a cap consens entre les comunitats
autònomes i podríem dir que el model que tenim actualment la
veritat és que deixa prou que desitjar pel que fa al finançament
almenys de les Illes Balears. 

Vostè ha indicat els diferents criteris que defensarà en la
negociació d'aquesta reforma del sistema de finançament
autonòmic, què creu que pot representar, econòmicament
parlant per a les illes, aquesta proposta que vostè té? En què
millorarem aquest sistema de finançament per a les illes?

Així i tot, ja li dic que des de MÉS per Menorca estam
convençuts que els problemes de finançament per a les illes no
sé si se solucionaran gaire a través d'aquest sistema de
finançament autonòmic, que segur que sí també, sinó que
creiem que més aviat es farà a través del règim especial,
perquè, com bé el seu nom indica, ens singularitza; és un règim
especial amb un factor d'insularitat i, per tant, creiem que és
una manera d'aconseguir un tracte més just a les Illes Balears
i és per açò que em permetrà que ara l’interpel·li sobre aquest
tema.
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La insularitat, com bé sabem, és un factor important a tenir
en compte ja que ens diferencia de la resta de comunitats de
l'Estat, excepte a les Illes Canàries, i produeix tota una sèrie
d'augments de costs el fet de ser territori insular per a tots els
ciutadans de les illes, per a les empreses, per al transport. Al
nou reglament especial de les Illes Balears que es va aprovar a
principi del 2019, una de les principals novetats, precisament,
va ser incloure aquest factor d'insularitat, segons el qual es
preveuen dotacions extraordinàries per a les illes les quals,
finalment, si no vaig errada, van quedar fixades més o menys
ens uns 114 milions d'euros. Vostè ha anomenat que n’hi ha
2013,5 de..., bé, si anam recollint diferents anys.

Segons aquest nou factor d'insularitat, teòricament el primer
quadrimestre de l’any s’ha de reunir la comissió mixta per
determinar les actuacions a finançar i el segon trimestre per
dictaminar quina és la quantia dels anys següents. A finals del
2022 es va reunir aquesta comissió, va aprovar una sèrie de
projectes, després crec que no s'han mantingut més reunions, i
volia insistir en aquest sentit, en el qual vostè ja va ser prou
bel·ligerant, ho he de dir, quan era a l'oposició, que realment no
es reunien. I per açò, i vist l’interès que mostrava l’oposició,
volia demanar-li quan té previst reunir la comissió mixta per
acordar la destinació d’aquests 114 milions d'euros per al 2024.
Supòs que serà més prest que tard, ja que vostè creia que
s'havia de fer segons marcava la llei.

Què pensa dels projectes que l'anterior govern va proposar
per ser finançats amb aquest factor d'insularitat? Volia saber si
els seguirà impulsant, esperem que sí, és a dir que faran el
possible per executar-ho, esper que ho impulsin de ver. I quins
projectes o quines línies volen proposar vostès per al 2024.

Per altra banda, des de MÉS per Menorca, sempre s’ha
criticat la falta de participació dels consells insulars amb la
determinació d’aquests projectes a finançar amb el factor
d'insularitat. En aquest sentit, el 2022 MÉS per Menorca va
presentar una moció en la qual es demanava integrar dins la
representació de la comunitat autònoma, un representant de
cadascun dels consells insulars perquè aquests poguessin
participar en les reunions anuals que es feien en aquesta
comissió, i poder decidir, per una banda, la selecció i
l'assignació de projectes que s'han de finançar i, per l’altra, la
quantitat del factor d’insularitat per a l'any següent. Aquesta
moció va ser rebutjada, però, bono, el PP hi va votar a favor,
per tant, ara que governen, esper que no facin el mateix que
amb la Reserva de la Biosfera que han fet avui al Parlament,
que han tornat enrere, esper que ho duguin a la pràctica ara que
governa, i entenem que si és que sí, si aquesta serà la seva
voluntat, com ho era en ser a l'oposició. 

Per altra banda, com vostè bé ha dit, la comunitat autònoma
té un deute més que considerable, 9.000 milions d'euros es
diuen ràpid, i quan vostès eren a l'oposició bé que el criticaven,
i ara he sentit dir que el seu objectiu és no incrementar-lo. Jo
crec que el seu objectiu hauria de ser disminuir-lo, no deixar-lo
d'incrementar, sinó disminuir aquest deute de la comunitat
autònoma, i m'agradaria demanar-li a veure si han pensat
alguna cosa per poder-lo disminuir o si potser creuen que tal
vegada, en lloc de fer tantes rebaixes fiscals, que la majoria les
notaran només els que tenen molt de poder adquisitiu, però no

les classes mitjanes i baixes, si no podrien servir per poder
reduir aquest deute.

Quant a l'impost de turisme sostenible, del qual ja no sentim
parlar en el PP que el llevaran, açò ja és una bona passa, hem
aconseguit, com a mínim, consolidar-ho; sí que hem sentit que
el volen modificar i demanaríem a veure quines són les
intencions que tenen respecte d’això. Si pensa garantir que
aquests fons no només serveixin per finançar obres del Govern,
sinó també dels consells insulars i dels ajuntaments, que vostès
també ho van remugar prou en aquell moment, per entendre’ns.
Com vostè sap, costa molt d’executar aquests projectes, voldria
demanar-li quina valoració en fa i quines mesures pensen posar
en marxa per agilitar aquesta execució.

Respecte de la supressió de l'impost de successions, com ja
li vam manifestar en sessió plenària, des de MÉS per Menorca
no la podem compartir en molts dels seus aspectes. Tot i que
ara no hi entraré massa, i no tingui dubte que MÉS per
Menorca presentarà esmenes perquè tenim clar que amb aquest
decret es beneficia els perceptors de grans herències que
s'estalviaran milions d'euros, perquè la classe mitjana baixa
pràcticament no s'estalviarà res, perquè per als primers 180.000
euros ja no tributaven, i per als 700.000 només tributaven un
1%.  Per tant, poc significativa la rebaixa que ha fet. Així i tot,
la subscrivim, ja ens sembla bé que les persones que hereten
menys de 700.000 euros no hagin de tributar. 

A més, Sr. Costa, amb aquesta supressió es carreguen -
deixi’m-ho dir així-  el principi de progressivitat recollit a la
Constitució i que estableix que qui més té, més ha de
contribuir. Per tant, entenem que aquesta modificació és
totalment regressiva i esperam que en el procediment
parlamentari que ara es farà es puguin dur a terme diferents
modificacions perquè sigui així.

 Si de cas en el torn de rèplica continuaré amb la resta que
li volia dir, per no emprar més temps.

Gràcies, Sr. Conseller. Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA.

Moltes gràcies, Sra. Gomila, s’ha ajustat, ha clavat el temps
de deu minuts. Per part del Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Lourdes Cardona, per un temps de deu minuts.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Moltes gràcies, presidenta. Bona tarda a tots els membres
d'aquesta comissió. Si m’ho permeten, també m'agradaria fer un
esment especial per a Jesús Fernández, per la gran feina que va
fer per al nostre teixit empresarial i amb qui vaig tenir l'honor
de poder coincidir, tant des de l'àmbit públic com privat.

Bé, primer de tot, voldria donar l'enhorabona al conseller,
al Sr. Costa, pel seu nomenament, i a tot el seu equip per tota
la feina que fan des del primer moment, agrair-li que avui
comparegui en aquesta comissió per iniciativa pròpia per
explicar-nos el full de ruta que té per a aquests quatre anys de
legislatura, com hem pogut escoltar, un full de ruta, que és ben
clar per a tots els ciutadans de les nostres illes.
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Sr. Costa, té una conselleria de gran pes dins el Govern de
Marga Prohens i engloba totes les direccions generals que vostè
ja ha esmentat i que jo no en faré referència.

Li he de donar l'enhorabona perquè en menys de dos mesos
ha complert ja diversos dels compromisos del programa
electoral que va presentar l'actual presidenta, Marga Prohens,
com ha explicat vostè: l’impost de successions ja està eliminat,
el que implica que no paguin ni un euro en herències entre
pares i fills, entre avis i nets i cònjuges, i també aplicables els
pactes successoris, la reducció d'un 50%, quan l’herència sigui
entre germans i entre oncles i nebots, sempre que no hi hagi
descendents; eliminació de l'impost de transmissions
patrimonials per la compra de primer habitatge per a menors de
30 anys, entre altres que vostè ha esmentat.

Creiem que és el moment d’abaixar imposts als nostres
ciutadans, ara que tot puja hem d'estar al seu costat, i el més
important, crec que s'han de fer des de la humilitat, com ho
fem, i sobretot amb els consens de tots els sectors afectats.

Sr. Costa, té un gran repte per endavant, ja que venim de
vuit anys d'inacció, i estic segura que ho farà d'una manera
seriosa i rigorosa amb l’equip que ha conformat. Els seus èxits
seran els èxits de tots els nostres ciutadans.

Un dels reptes que té, dels primers reptes que té, Sr.
Conseller, és l’elaboració dels pressuposts de la comunitat per
al 2024 dins del termini i forma que corresponen, com vostè ha
dit; no és una feina fàcil, ja que vostè ha pres possessió del seu
càrrec a un moment d'incertesa política en el nostre país, amb
unes eleccions generals anticipades i sense saber els càlculs
d'ingressos no financers que necessita per determinar un sostre
de despesa per poder elaborar els pressuposts.

Un altre dels grans reptes que té, Sr. Costa, és la reforma,
com bé ha dit vostè, del model de finançament autonòmic,
d'acord amb les nostres illes, i que presenta unes certes
peculiaritats que no estan suficientment compensades amb
l'actual sistema de finançament, com és el plus d'insularitat, la
població flotant els mesos forts de la temporada turística per
l'impacte que té en la prestació de serveis públics; o el famós,
per exemple, conveni de carreteres, entre d'altres. Un sistema
de finançament que es va aprovar en el 2019, que s'hauria
d'haver revisat en el 2014, i que li tocarà a vostè abordar-ho el
més aviat possible, ja que el govern anterior no ho va fer i no
és de rebut que siguem la segona comunitat que més aporta a
l'Estat i de les que menys rebem.

I, evidentment, tampoc ens podem oblidar, com vostè ha
comentat, del règim especial de Balears per donar seguretat
jurídica a les empreses que tenen dret a aplicar-se les
deduccions dels imposts vinculats al REIB, i a minorar el cost
de la vida dels ciutadans, com vostè ha comentat abans. Hem
de recordar que el REB només dura fins a l'any 2028, que haurà
de lluitar amb el Govern d'Espanya per a la seva perdurabilitat
en el temps i, si és necessari, que es revisi.

Un dels objectius de la seva conselleria i a través de la
Direcció General de Fons Europeus, ha de ser ajudar el Govern
a identificar i prioritzar les inversions estratègiques, com ha
comentat, tot avaluant el seu fort impacte econòmic, social i

mediambiental, la seva viabilitat tècnica i jurídica, ací com les
seves opcions de finançament. Li don l'enhorabona per
haver-ho englobat tot a la Direcció General de Fons Europeus,
ja que és l'única manera de dur un control de tots els projectes
que es presenten. Els traspassos que es fan a la comunitat
autònoma vénen amb tanta rigidesa per part del Govern central,
que deixen molt poc marge de maniobra per aplicar des de la
comunitat, és necessari lluitar amb el Govern d'Espanya, cosa
que crec que no s'ha fet en aquests darrers vuit anys, perquè
doni més flexibilitat a la comunitat autònoma, i així poder-ho
enfocar a la transformació econòmica que realment necessiten
les nostres illes.

S’han de presentar projectes transformadors que es posin
damunt la taula i que es puguin executar el més aviat possible.
S’han de potenciar sectors, com, per exemple, el tecnològic o
el nàutic els quals consideram, a més, que són sectors que no
consumeixen territori, que crec que és un dels temes que també
ens afecta a tots.

Els fons europeus són claus a la nostra comunitat i no
podem consentir tenir una oficina a Brussel·les, com tenim, que
està tancada perquè l'anterior govern no va treure la
convocatòria dels becaris que es necessiten, això sí, el lloguer
el seguim pagant. Creiem que la comunicació amb Brussel·les
és de vital importància perquè és d’on realment tenim tota la
informació de totes les convocatòries, d’on podem aportar el
que realment necessitam a les nostres illes. No ens podem
permetre el baix percentatge d'execució que tenim, no entraré
en dades, perquè vostè ja les ha aportades, però estic totalment
d'acord amb vostè que s’han de finançar projectes, no idees.

Sr. Costa, des del Grup Parlamentari Popular li demanam
que faci feina de la mà del teixit productiu empresarial de les
nostres illes, amb ajudes i suport financer, ja que les nostres
empreses i autònoms són el gran motor de les nostres illes. Li
vull donar valor a la creació de la Secretaria Autonòmica
d'Innovació i Societat Digital, ja que els darrers anys hem
tengut una sèrie de competències en innovació repartides entre
diferents conselleries i sense cap tipus de coordinació entre
elles, creiem que és una mesura que era prou necessària, tant
per l’estalvi que ens suposarà a la comunitat com per la relació
que puguin tenir entre ells. Per exemple, podem posar de
manifest que hi ha determinats sectors del tercer sector, com el
clúster del sector econòmic, que són molt crítics amb la gestió
per la part de la innovació i transferència i, de fet, s'haurà de
desenvolupar el Pla de Ciència, Tecnologia i Innovació de les
Illes Balears de bell nou, i, per suposat, això també em sap
greu, però li tocarà a vostè.

És necessari posar ordre dins l'estructura de govern la qual
cosa beneficiarà el mateix govern, altres administracions, el
teixit productiu i la pròpia ciutadania d'una manera clara i
concisa, i simplificar els processos administratius dels
ciutadans, ha de ser una administració amiga i propera, no l’han
de veure com un enemic. Els ciutadans els han elegit perquè
nosaltres els facem les coses més fàcils.

Molt important, Sr. Costa, també, és la col·laboració amb
l'Agència Tributària de les Illes Balears d'on podem aprendre
de l'agilitat que té per adaptar-se i desenvolupar programes en
els canvis normatius que es produeixen, a més de simplificar els
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tràmits als nostres usuaris, com, per exemple, potser el
pagament que han anunciat mitjançant Bizum, la declaració
única tributària, entre d’altres molts que s’apliquen.

Sr. Costa, estic convençuda que té molta feina per fer d'ara
en endavant, però amb tot el seu equip i amb la nostra ajuda
aconseguirà acomplir aquest full de ruta de govern, presidit per
Marga Prohens, i que avui ens ha vengut a presentar aquí.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Cardona. Contesta el vicepresident i
conseller d'Economia, Hisenda i Innovació, sense límit de
temps.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, presidenta, i moltes gràcies a tots els portaveus,
també, per les aportacions i els comentaris que s'han fet.

M'agradaria, en primer lloc, referir-me a una qüestió que
han plantejat diferents portaveus, i m'agradaria explicar-la de
forma clara, que és la referida al tema de l'impost sobre
successions i donacions. El portaveu del Partit Socialista m'ha
demanat literalment: “recomanaria que es bonificàs l'impost
sobre successions?” La resposta és: rotundament sí. Perquè
bonificar l'impost sobre successions i donacions és acomplir no
només la normativa vigent en aquesta qüestió, sinó sobretot
complir l'article 36 de la Llei 35/2006, de l’IRPF, que cita,
textualment, que “a l’hora de valorar els béns de l’herència es
quantificaran d'acord amb les normes de l'impost sobre
successions i donacions, sense que, en cap cas, el valor assignat
a l’expedient de l’herència superi el valor de mercat”, -el valor
de mercat- ho diu literalment l'article 36 de la Llei 35/2006, de
l’IRPF.

I això és exactament el que es demana per aplicar-se la
bonificació del cent per cent a l'impost sobre successions i
donacions, perquè el valor de referència és equivalent al valor
de mercat. I, si no ho és, per a un habitatge o per a un immoble,
el que s’ha de fer immediatament és instar la rectificació del
valor de referència en el cadastre i adaptar-lo al valor de
mercat. Hi ha assessors fiscals en aquestes illes que es torben
una setmana a modificar el valor de referència d'un bé. Per tant,
si el valor de referència no està adaptat al valor de mercat de
l'immoble que s'inclou a l’herència, el que s’ha de fer és,
instantàniament, instar la modificació d’haver-se produït en
aquell moment l’herència, saben vostès que hi ha sis mesos per
presentar l'autoliquidació, es modifica el valor de referència i
s'actualitza d'acord amb el valor de mercat, i ja està.

Perquè des de la Conselleria d'Economia, Hisenda i
Innovació a la reforma fiscal vàrem incloure com a condició
que els béns que s’inclouen en una herència es quantifiquin a
valor de referència i, per tant, a valor de mercat, per poder-se
beneficiar de la bonificació del cent per cent? Els ho explicaré
d'una forma molt senzilla i tots vostès ho entendran. 

Si s'elimina l'impost sobre successions i donacions via una
bonificació d'un cent per cent de l'impost, si un contribuent
valora un immoble per cent unitats monetàries, paga zero euros,
i si el valora per 200 unitats monetàries paga zero euros i si el
valora per mil unitats monetàries paga zero euros, però a
efectes d’IRPF no és el mateix quantificar en mil unitats
monetàries, perquè aquest és el valor d'adquisició del bé, a
efectes del càlcul del guany de patrimoni. Per tant, quan
s'elimina l'impost al cent per cent, com s’ha fet en el Decret 4,
es produeix automàticament un incentiu molt fort que els
contribuents incrementin artificialment el valor dels béns a
l’herència i paguin o directament no paguin l’IRPF, en cas de
venda del bé immoble. Però la pregunta és: poden triar els
contribuents? La resposta és: no, perquè l'article 36, és clar
respecte d’això, els béns de l’herència s'han valorat com a
màxim a valor de mercat.

En conseqüència, jo reiter: recomanaria que s'apliquin la
bonificació del cent per cent els contribuents, perquè, si no se
l'apliquen, el que es diu és que s'incrementa artificialment el
valor dels béns per pagar menys IRPF i, en conseqüència,
l'Agència Tributària estatal, via un procés de comprovació,
podria determinar si aquell valor assignat a l’herència és o un
valor de mercat. 

La pregunta que ens hauríem de formular alguns portaveus
és: què faran vostès via esmenes? Plantejaran l’eliminació del
valor de referència, és a dir, permetran, incentivaran que
existeixi en major mesura aquesta possibilitat d’incrementar
artificialment el valor dels béns de l’herència? Ara el Sr.
Negueruela ens ho comentarà, però jo els explic quin era el
criteri que ha aplicat la Conselleria d'Hisenda i que voldríem
que no succeís. Nosaltres el que voldríem és que tots els
contribuents de les Illes Balears paguin zero euros de l'impost
sobre successions i donacions, i la forma de fer-ho és molt
senzilla: és complir l'article 36 de l’IRPF i valorar els béns a
valor de mercat. Així de senzill.

I afegiré alguna cosa més, hi ha molts assessors fiscals que
apliquen ja la bonificació del cent per cent, els puc constatar
que això és així, perquè jo m'he reunit amb els col·legis
professionals i els assessors fiscals d'aquestes illes. I saben per
què ens hi hem reunit? Perquè, qualsevol norma es pot millorar,
ningú no és infal·lible, qualsevol norma pot ajudar que hi hagi
més seguretat jurídica i que es pugui aplicar la norma d'una
forma més clara, sempre, jo, amb tota la humilitat del món, jo
no tenc cap problema a dir-ho. Per exemple, la qüestió que s’ha
suscitat a qualque mitjà de comunicació respecte dels no
residents, la nostra constatació és que no hi ha hagut ni un sol
no resident que no hagi presentat el model, crec que és el 650,
a l'Agència Estatal d'Administració Tributària i s'hagi aplicat el
cent per cent de la bonificació si creia convenient aplicar-se-la,
sense cap tipus de problema. Saben per què? Perquè hi ha una
disposició addicional, que crec recordar que és la segona, de la
Llei de l'impost sobre successions i donacions, que diu
clarament que els no residents es poden aplicar exactament la
mateixa norma que és aplicable a nivell autonòmic.

I afegiré més: la comunitat autònoma no tenim cap ni una
competència en matèria d'obligació real de contribuir a l'impost
sobre successions i donacions, ni una competència. Per tant, ho
posem o no, és igual, les úniques competències que tenim a la
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comunitat autònoma a l'impost de successions i donacions es
refereixen a l’obligació personal de contribuir. En
conseqüència, al nostre entendre no hi ha cap inseguretat en
aquest sentit, els no residents i els residents es poden aplicar,
sense cap problema ni un, la bonificació del cent per cent.

Ara bé, si hi ha algun assessor fiscal o algun contribuent
que té un mínim de dubte, aquesta conselleria i aquest conseller
està disposat a instar el Grup Parlamentari Popular que presenti
una esmena i resoldre qualsevol tipus de dubte que hi pugui
haver, perquè la voluntat política del Govern de les Illes
Balears és que els no residents i els residents paguin zero euros
a l'impost sobre successions i donacions. 

I els vull anunciar una cosa: el contacte, la col·laboració, el
consens amb el col·lectiu de persones, assessors que es
dediquin al món tributari continuarà aquesta legislatura amb un
òrgan com el Consell Fiscal, en part servirà per conèixer de
primera mà com s'apliquen les normes tributàries en aquesta
comunitat autònoma per donar la màxima seguretat jurídica. No
sé si m'he explicat amb claredat, però..., de fet, de la reunió de
l'altre dia amb els col·legis professionals i assessors en matèria
tributària, no es va plantejar només la part de no residents i la
part del valor de referència, no, no, va haver-hi més
aportacions, i els puc confirmar que alguna de les aportacions
que es varen fer les veiem amb bons ulls, per exemple, i
qualque portaveu hi ha fet referència, crec que la Sra. De las
Heras: els 270.000 euros és una quantia que a certes illes és una
quantia baixa, per exemple, a Eivissa, on els preus estan
disparats, i immobles per 270.000 euros doncs n'hi ha pocs. I
una de les coses que vàrem plantejar en aquesta reunió i que el
Grup Popular, ja quan érem a l'oposició, també ho havíem vist
amb bons ulls, fins i tot jo, com a diputat, havia fet alguna
aportació en aquest sentit, és que, mitjançant una ordre del
conseller o un reglament, poguéssim incrementar fins a un 30%
l’import dels 270.000 euros.

Per tant, arribar, no per a les famílies nombroses que ja són
350.000, no, no, per a joves, fins a 350.000 euros, o sigui, un
30% més, d’acord?, per poder-se aplicar la bonificació del cent
per cent, si són menors de 30 anys, o el tipus reduït del 2%. I
poder... i això ho va proposar alguna associació o algun
col·lectiu, a la reunió de l'altre dia, per exemple, que és, bé,
podrien tributar al 2% els primers 270.000 euros i fins a
350.000 euros ja al 8%, però almenys donaríem la possibilitat
que si una persona a Eivissa es compra un immoble de 320.000
euros, idò que, almenys, es pugui aprofitar d’aquest 2% sobre
els primers 270.000 euros. I això és una qüestió que ja
estudiant, a veure si la podem posar en marxa via esmena del
Grup Parlamentari Popular, d’acord?

Per altra banda, jo, des del primer dia, Sr. Negueruela, que
ja he arribat a la conselleria, no haurà sentit aquest conseller en
cap moment dir que la situació financera de la comunitat
autònoma fos dolenta, tot el contrari, tot el contrari. Això sí,
l’he notat, a vostè, amb un formidable esforç d’autojustificació;
vull dir, vostè ens ha dit: tot va perfecte..., etc., quasi li ha faltat
dir que tot va perfecte gràcies a vostè; i això s'ha passejat a
l’ambient, no ho ha acabat de dir, però quasi vostè ha vengut
aquí a autojustificar-se. No passa res tampoc, perquè ja han
estat els ciutadans de les Illes Balears, el passat dia 28 de maig,
que ja varen jutjar a les urnes doncs la labor del govern

anterior, i jutjat està, vull dir, crec que no s’hi ha d’afegir massa
cosa, perquè ja varen decidir els ciutadans i, per tant, no crec
que hi hagi molta cosa més a afegir.

Per altra banda, eliminació de l'impost sobre patrimoni, que
també s'hi ha fet alguna referència per diferents portaveus. Sr.
Negueruela, quants països de la Unió Europea on no, quants
països d'Europa tenen a dia d'avui impost de patrimoni, s’ho ha
preguntat vostè? Jo li diré, miri, avui en dia hi ha Noruega,
Suïssa i Espanya. Hi ha impost de patrimoni a Alemanya? No.
Hi ha impost de patrimoni a Itàlia? Hi ha impost de patrimoni
a França? No. S’ha preguntat vostè per què no hi són aquests
imposts? Potser per què perjudiquen l'estalvi? No ho sé, s’ho
han preguntat vostès per què no hi ha impost de patrimoni en
aquests països? Jo crec que valdria la pena que ho mirassin.

Per altra banda, el Sr. Negueruela ha fet referència que
bonificar els tributs cedits afecta el sistema de finançament. La
resposta és: no, no afecta el sistema de finançament. Dir que
afecta el sistema de finançament, permeti-m’ho, i no s'ofengui,
però significa no entendre com funciona el sistema de
finançament; és a dir, el finançament depèn de la capacitat
fiscal, per tant, del potencial de recaptació d'una comunitat
autònoma, no de la recaptació efectiva de la comunitat
autònoma. En conseqüència, que s’exigeixi per part d'un govern
major o menor esforç fiscal no condiciona els recursos del
sistema de finançament, en absolut.

Si nosaltres plantejam una reforma del sistema de
finançament, no és perquè vulguem més o menys recursos per
a la comunitat autònoma, és perquè les variables de necessitats
de despesa que creiem que s'han d'incloure dins el sistema de
finançament són variables que quantifiquen realment les
necessitats de despesa i la capacitat fiscal d'aquesta comunitat
autònoma, no per si suposen o no majors recursos. O és que
algú pensa... per què plantejam augmentar el pes de la variable
d’insularitat? Perquè creiem que no està suficientment
compensat el cost de la insularitat, i jo crec que aquí tots hi
estaríem d'acord. Es compensa l'increment poblacional? No, no
es compensa l’increment poblacional. Suposa l’increment
poblacional un increment de cost dels serveis públics? Sense
cap dubte ni un, algú ho dubte? És clar que sí, sanitaris,
educació, etc.; en conseqüència, per això és que plantejam una
reforma del sistema de finançament, no per a més o menys
recursos, sinó perquè creiem que és una reforma del sistema de
finançament dins el marc que he explicat abans, doncs és un
sistema de finançament molt més ben fet, en aquest sentit.

Per altra banda, en relació amb el que apuntava el Sr.
Negueruela, he de dir-li que hi ha alguns dels fons, que ara
mateix es troben a turisme, Next Generation, que vencen dia 31
de desembre del 2024, per agendes de resiliència turística, que
s'han executat zero euros, 100 milions, zero euros. Home!, ja li
he dit abans el que farem, sap què farem? Fer tot el possible per
intentar-los executar, això és el que farem, però no em dirà que
no hi hagi un risc elevat que es puguin perdre. I alguns són fons
que són del 2021 i 2022, per tant, hi hauria hagut temps; però,
bé, no hi entrarem ara, per circumstàncies es troben pendents
d'executar. Bé, ja he dit el que farem, el que farem és fer tot el
possible per no perdre ni un euro, això és el que farem des de
la Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació per impulsar
totes les conselleries que executin el màxim possible.
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Per altra banda, si la innovació a dia d'avui està en mans de
tres o quatre conselleries, abans estava en mans de set o vuit
conselleries, o no és així, Sr. Apesteguia? Sí el Sr. Negueruela
té raó i a la UIB fan tal, bé, nosaltres hem fet una tasca de
concentració i, per tant, d’acord, accept que puguin ser tres o
quatre, bé, si és vostè, abans eren set o vuit idò!, perquè abans
hi havia tres conselleries que feien innovació directament,
directament, i ara no, ara ho hem concentrat tot a una Secretaria
Autonòmica d'Innovació i Societat Digital.

Per altra banda, esper no deixar-me res, no m'agradaria...
ah!, sí, les deduccions en matèria d'interessos o qualsevol altra
deducció que s'hagi plantejat, ara faré referència a algunes en
concret: estam disposats, sense cap dubte ni un, a estudiar
qualsevol tipus d’increment d'aquestes deduccions, els ho dic
sincerament, és la política del Partit Popular i també la política
de l’acord que vàrem signar amb VOX. Nosaltres som
partidaris sempre que el que es pugui via deducció és molt més
net, és una rebaixa d'imposts i, per tant, som molt més
partidaris d'utilitzar les mesures fiscals abans d'utilitzar la
repartidora de subvencions, els ho dic així de clar. Per tant,
veiem amb bons ulls la possibilitat d'estudiar, si el pressupost
ens ho permet, perquè és evident que té un impacte qualsevol
d’aquest tipus de mesures, tant la que plantejava el Sr.
Negueruela en matèria d’interessos, com qualsevol de la resta,
per exemple, la que ha plantejat, hi feia referència la Sra. De
las Heras, la deducció per arrendament, el que plantejàvem
inicialment eren 300 euros, 300 euros. Té un impacte en volum
important, és una deducció que quantitativament tendria un pes
rellevant i estam disposats a estudiar increments, però,
inicialment, l’import que havíem plantejat era aquest.

I quant a despesa en residències i centres de dia, si no ho
record malament, era un 15% de les despeses, amb un màxim
de 600 o 660 euros anuals.

Quant a l’obligació, és veritat, per aplicar-se la bonificació
del cent per cent, per tant, eliminar l'impost sobre transmissions
patrimonials per compra del primer habitatge per a menors de
30 anys, nosaltres vàrem incloure que els ascendents no
tenguessin obligació de presentar l'impost de patrimoni. Li diré
per què: és una mesura preventiva, perquè si un contribuent, un
jove, menor de 30 anys, acompleix perfectament els llindars de
renda, està per sota dels llindars de renda personal que marcam
a la bonificació, i resulta que els ascendents tenen un patrimoni
descomunal, doncs nosaltres pensam que potser aquesta
persona no necessita ser ajudat en forma d’una eliminació de
l'impost sobre transmissions patrimonials. 

Per això hem dit, bé, la persona, el contribuent que tengui
uns ascendents que tenguin obligació de presentar l'impost de
patrimoni, no necessita aquesta bonificació del cent per cent. Sí
que pot tenir la del tipus reduït del 2%, no exclou una cosa amb
l'altra, però no la del cent per cent, perquè, si no, enteníem
que... m'explic? Per tant, per evitar, per ajudar a intentar
concentrar la mesura per ajudar les persones que realment
necessiten, crèiem que era una possibilitat aquesta de posar els
ascendents que no tenguessin obligació de presentar patrimoni.

Per altra banda, ja li he dit abans, a les famílies nombroses
ja l’import són 350.000 euros i no 270.000. Una família
nombrosa, per cert, una família nombrosa o una persona que

tengui, un contribuent que tengui persones amb discapacitat a
càrrec, no necessàriament ha de comprar el seu primer
habitatge habitual, sinó que, si ven l’anterior i en compra un
altre, es pot aplicar el tipus reduït del 2%, en això el detall és
important. Perquè una família nombrosa podria ser nombrosa
avui i necessitar fer un canvi d'habitatge, com a conseqüència
de ser família nombrosa, i ven el seu habitatge anterior, ja en
tenia un i en compra un altre, bé, idò també podrà aprofitar-se
d'aquesta reducció del tipus al 2%.

Es feia referència, per part de la Sra. De las Heras a
l’impacte de la reforma fiscal. Ja ho he dit, quan estigui
totalment implantada estimam que l’impacte de la reforma
fiscal siguin 200 milions d'euros, 200 milions d'euros que
deixaran de pagar els ciutadans de les Illes Balears quan la
reforma fiscal estigui implantada al cent per cent. I això
significa 200 milions d'euros menys de recaptació de la
comunitat autònoma, és cert, això significa 200 milions d’euros
menys de recaptació, però no significa que la comunitat
autònoma, any rere any, no tengui major recaptació tributària.
Això és una qüestió que he intentat explicar moltes vegades i
que és així. Per exemple, i no em referesc ni a corbes de Laffer
ni a res, eh?, que quedi ben clar, no em referesc a això, vull
deixar-ho molt clar; el que dic és: el Govern de les Illes
Balears, via decret llei, ha eliminat l'impost sobre successions
i donacions i ha rebaixat l’imposts de transmissions
patrimonials i en alguns casos ha eliminat l’impost de
transmissions patrimonials, l'impacte estimat, ho vàrem dir, és
de 75 milions d'euros. Significa que els ingressos no financers
o els ingressos tributaris de la comunitat autònoma per al 2024
seran 75 milions d'euros menys? La resposta és no. Per què?
Perquè, com a conseqüència de l'evolució de l'activitat
econòmica, els ingressos, per exemple, de l’IRPF creixeran, i
els ingressos, per exemple, per IVA creixeran, i els ingressos,
per exemple, d'imposts especials creixeran. I puc anunciar ja
que els ingressos tributaris derivats de les bases de gravamen
i recaptació forta, IRPF, IVA i especials, creixeran prou més
que la pèrdua de recaptació que tendrem de l'impost de
transmissions patrimonials i successions i donacions.

En conseqüència, puc anunciar que, de cara al 2024, els
ingressos no financers i els ingressos tributaris de la comunitat
autònoma seran majors, significativament majors, i que, en
conseqüència, el sostre de despesa, que esperam aprovar a
finals d'aquest mes, serà superior al del 2023. Exactament per
això, Sra. De las Heras, crec que també hi havia fet referència
el Sr. Apesteguia, per aquesta raó.

Vostè dirà: home, però si no haguessin baixat l’impost
sobre successions i donacions i transmissions patrimonials,
l'any que ve la comunitat autònoma tendria 75 milions d'euros
més. Sí, això és cert, però no és cert que, com a conseqüència
d'una baixada d'imposts, això impacti en menys ingressos
tributaris, ni tan sols a l’exercici següent. Li posaré un exemple,
una evidencia empírica, ni Andalusia ni Madrid que fa...,
Andalusia va eliminar successions i donacions el 2019, cada
any ha tengut més ingressos tributaris, més, més, gràcies a
l'evolució de l'activitat econòmica i a alguna altra raó, però
més, i ha pogut destinar més recursos a polítiques socials, a
sanitat, a educació.
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En relació amb els 78 milions d'euros d'IVA, això és un
assumpte que fa molt de temps que passejava per aquesta
mateixa comissió i que, si no ho record malament, igual
m'equivoc, però si no ho record malament, va quedar resolt, a
una de les vegades que va haver-hi uns pressuposts generals de
l'Estat es va resoldre i es varen pagar a la comunitat autònoma,
no 78, però sí 60 i busques de milions d'euros a la comunitat
autònoma. Per tant, és un tema que va quedar tancat, d’acord?

Sr. Apesteguia, en relació amb el tema del valor de
referència, jo crec que si volen en podem tornar parlar després,
però jo crec que ha quedat ben clar quina és la voluntat política
del Govern de les Illes Balears en la fixació del valor de
referència. Ja li ho he dit, l'objectiu de fixar el valor de
referència és que no s'incrementin artificialment el valor dels
béns a l’herència per no pagar l’IRPF o, fins i tot, generar
pèrdues de patrimoni, si m’ho permeten, artificials a l’IRPF,
que encara paguin prou menys.

La pregunta que m'ha fet el Sr. Apesteguia, si no es deroga
l’imposts sobre solidaritat de grans fortunes, derogaran l'impost
de patrimoni? La resposta és no. No derogarem l’impost de
patrimoni, el que sí que tal vegada farem, i ho estudiarem, no
ara, però sí que ho estudiarem a mig termini, és exonerar del
pagament aquells que tenguin patrimonis inferiors a 3 milions
d'euros. Per què? Perquè els imposts sobre la solidaritat de
grans fortunes s'aplica a partir de 3 milions d'euros, i tots els
que estiguin per sota de 3 milions d'euros, si eliminàssim
l’impost de patrimoni deixarien de pagar l’impost, ho he de
reconèixer, és així. Per tant, això és una qüestió que
estudiarem.

Ara bé, per sobre de 3 milions d'euros no eliminarem
l’impost de patrimoni perquè els contribuents de les Illes
Balears no deixarien de pagar l’impost, pagarien... el que
paguen ara a la comunitat autònoma ho pagarien al Govern de
l'Estat. Aquesta seria la diferència. I, escolti, li ho dic amb
sinceritat, perquè ho recapti el Govern de l'Estat, ja ho podem
recaptar a la comunitat autònoma, d’acord? 

En relació amb el sistema de finançament, els fons, Sr.
Apesteguia, que distorsiona totalment el sistema de
finançament és el Fons de Suficiència. No el de convergència,
crec que ha dit o el de..., no, és el Fons de Suficiència. El Fons
de Suficiència és el fons que actua com a mecanisme de
tancament del sistema i és el que garanteix l'statu quo de
qualsevol sistema de finançament: ah!, que vostè baixa? No
passa res, li donarem més fons de suficiència i ja no perd ni un
euro, d’acord? Per tant, el que ho distorsiona tot és el Fons de
Suficiència, sempre he estat dels que he pensat que amb un únic
fons d'anivellament seria més que suficient, més no, suficient,
i no aquest conjunt de fons per amunt i per avall que sumen i
resten fons de garant... Li ho diré clarament, el Fons de
Garantia té un comportament raonable, si només hi hagués el
Fons de Garantia al sistema de finançament i no hi hagués el
fons de suficiència, el fons de competitivitat, el fons de
convergència, tot aquest embull, si només hi hagués el fons de
garantia funcionaria prou bé el sistema de finançament, i
afegeix: si només hi hagués el fons de garantia s’acompliria el
principi d'ordinalitat. 

Format del consells fiscal. Bé, és, diríem, un anunci, una
notícia que he fet avui, això del Consell Fiscal, és una qüestió
sobre la qual analitzam com s'acabarà materialitzant. Hi ha un
exemple de consell fiscal, que és a Catalunya, Catalunya té un
consell fiscal. No serà el consell similar..., bé, similar, no ho sé,
però no serà com el Consell Fiscal de Catalunya, he de dir-ho
clarament, però sí que el format o la idea és la de Catalunya; és
a dir, un consell fiscal que permeti assessorar, que permeti fer
informes, que permeti fer estudis, que permeti donar seguretat
jurídica, que permeti resoldre consultes que facin els
contribuents, que permeti incloure un apartat de defensa del
contribuent, etc., aquest és el format que volem dur a terme.

Quant a tema d'innovació, ciència, etc., no tenc cap dubte
ni un que podrem arribar a un consens i agraesc la mà estesa en
aquesta matèria perquè, efectivament, a les Illes Balears fa
molta falta que hi hagi una direcció única en una estratègia
única de recerca i innovació. Som dels que pens que s'han
perdut molts esforços i molts de recursos com a conseqüència
de no tenir una estratègia clara en matèria d'innovació, la
veritat. Per tant, jo crec que és imprescindible. I arribar fins al
2% també és objectiu, sí, sí, és un objectiu. La nostra intenció
és cada vegada assignar més i més recursos a la innovació, tant
públics com privats, aquesta és la intenció.

Innovation Valley, energies renovables i turisme. Miri, la
presidenta Marga Prohens i jo mateix vàrem ser a Brussel·les
i ens varen explicar, la comissària, el projecte d'Innovation
Valley que hi ha a Castella i Lleó i, la veritat, és un projecte
molt ambiciós, que a nosaltres ens va agradar molt. Creiem que
la possibilitat d'implantar un innovation valley a les Illes
Balears en matèria d'energies renovables i turisme seria
quelcom molt desitjable, sobretot per la injecció de recursos
públics, en aquest cas de fons europeus, que implicaria, i
l’impuls en matèria d'innovació que podria implicar. 

Pel que fa a la Sra. Gomila, quin impacte tendrà la reforma
fiscal en els serveis públics? L'impacte que tendrà la reforma
fiscal en els serveis públics és que no s'incrementarà tant la
despesa. Fixi’s que he dit “incrementar la despesa”, eh? Si es
fa una reforma fiscal, no incrementarem tant la despesa,
incrementarem menys la despesa. Jo, quan era diputat a
l'oposició, al Govern de les Illes Balears li vaig dir: escolti, és
necessari incrementar 770 milions d’euros la despesa pública
el 2023? Els altres varen dir: d’acord, potser no, potser es
poden incrementar quanties més petites i abaixar els imposts als
ciutadans de les Illes Balears, ho crèiem abans i ho creiem ara.

Deduccions fiscals per a estudis fora? Estam disposats a
estudiar-ho, perquè, efectivament, la deducció, tal com està
plantejada ara, és molt restrictiva i molt pocs contribuents la
podran aplicar. Per tant, oberts a la possibilitat d'estudiar
aquesta deducció per ampliar els beneficiaris i els imposts.

Què suposarà la reforma fiscal en el sistema de finançament
de les Illes Balears? Res, ja li he dit abans, la reforma fiscal no
condiciona els recursos del sistema de finançament, perquè el
sistema de finançament té en compte la capacitat fiscal i no
l'esforç fiscal.

Factor d'insularitat més, ah!, això és important, a això vull
fer-hi referència, el factor d'insularitat no suposa més recursos,
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desafortunadament va ser un joc, jo ho deia a l’oposició i també
vull dir-ho quan som al Govern, un exercici de “trilerisme”
pressupostari, al meu entendre és així; el que abans eren
convenis de carreteres, ara no són convenis de carreteres, ni un
conveni de carreteres, ni posam el factor d'insularitat. Mentre
Canàries té 400 milions d'euros de conveni de carreteres, les
Illes Balears tenen zero euros de conveni de carreteres, aquesta
és la realitat. I mentrestant no es pot executar ni una
infraestructura en matèria de carreteres, per exemple, a
Menorca no es pot executar la general de Menorca, perquè no
hi ha conveni de carreteres amb el Consell Insular de Menorca.

Nosaltres no estam disposats a acceptar-ho, eh!, els ho dic
amb total sinceritat. Nosaltres estam disposats a anar de la mà
dels consells insulars al Ministeri de Transports a Madrid, i dir-
los: prou!, si hi ha finançament per a Canàries en matèria de
conveni de carreteres, també n'hi ha d'haver per a les Illes
Balears, per a infraestructures en matèria de carreteres, per
augmentar la seguretat dels ciutadans de les Illes Balears i de
les carreteres de les Illes Balears. Creiem, que és el que toca, la
veritat, creiem que és el que toca.

I, per descomptat, el factor d'insularitat, com moltes
vegades ha dit el Sr. Castells, havia de suposar recursos extra.

I el conveni ferroviari? No sabem on és. I els convenis de
carreteres? Han desaparegut.

Quan es reunirà la comissió mixta quant al factor
d'insularitat? Home!, els recursos del 2023 i 2024 ja estan
distribuïts en comissió mixta, això ja està distribuït, i nosaltres
el que faríem és executat-ho. I si veiem que alguns dels
projectes que estan allà plantejats, més que projectes són idees
i, per tant, no arribam a temps d’executar-los, haurem de fer
alguna reprogramació, la veritat. Però la idea és executar
aquests projectes.

Però és que en el 2024 hi haurà 100 milions d'euros més i
durant el primer quadrimestre es distribuiran aquests recursos.
I la intenció, no en tingui cap dubte ni un, és recaptar la
participació dels consells insulars perquè els projectes dels
consells insulars i municipis es trobin finançats també, part,
dins aquest factor d'insularitat.

Reducció del deute? Home, per reduir el deute públic s’ha
de tancar amb superàvit, perquè, si no es tanca amb superàvit
no es redueix el deute. En conseqüència, tancar amb superàvit
a l'administració pública..., si ha tancat, eh!, els dos darrers
anys s’ha tancat amb superàvit. Per tant, benvingut sigui el
superàvit, això suposa reduccions de deute. De vegades s'ha
tancat amb superàvit perquè no s'ha executat la despesa, en
conseqüència, per una part pot ser positiu, per una altra, no
tant. Ja li he dit que, de cara al 2024, nosaltres plantejarem un
pressupost amb equilibri pressupostari.

Modificació de l'impost sobre estades turístiques? Miri,
l’impost sobre estades turístiques no el tocarem, no el tocarem
ni a l’alça ni a la baixa, estrictament l’impost. Ara bé, el que sí
tocaran són les finalitats, el que sí tocarem són les finalitats de
l'impost, nosaltres creiem que l’impost sobre estades
turístiques, conegut com a Impost sobre el turisme sostenible,
ha d'anar destinada, aquesta recaptació, a dues finalitats molt

clares: medi ambient i, especialment, aigua, i turisme, a això és
al que volem destinar la recaptació de l'impost sobre estades
turístiques.

I, per descomptat, projectes de consells i projectes
d'ajuntaments li puc garantir que l'ecotaxa o a la recaptació
2024, al fons, que serà a la secció 37 dels pressuposts de la
comunitat autònoma per al 2024, li puc garantir que hi haurà
projectes tant de consells insulars com de municipis, sense cap
dubte ni un.

I, finalment, a la portaveu del Partit Popular, en primer lloc,
vull agrair-li els comentaris que ha fet i algunes qüestions que
ha posat damunt la taula que són d'especial interès. Primer, el
règim fiscal, escolti s’haurà, efectivament, no li ha de preguntar
al Sr. Sánchez que el règim fiscal no tengui data de caducitat,
el 2028, perquè, és clar, jo no conec, els ho dic sincerament, jo
no conec cap règim fiscal a Espanya que tengui data de
caducitat, ni un. Jo no, i el concert econòmic en el País Basc té
data de caducitat? No, es revisa, però, si no es revisa continua.
El conveni navarrès té data de caducitat? No. I el règim fiscal
de Canàries tampoc no té data de caducitat, l’únic que té data
de caducitat és el de Balears, és incomprensible.

I això dels convenis de carreteres, que també ho ha citat la
portaveu del Partit Popular, ja ho he dit, els convenis de
carreteres és un desastre que no estiguin damunt la taula.

I vull fer referència, que n’hi havia fet a la intervenció, per
finalitzar, per acabar, l'Agència Tributària de les Illes Balears,
sí, sí, ho dic perquè, des del meu punt de vista, es fa una gestió
exemplar a l'Agència Tributària de les Illes Balears; saben
vostès que una agència tributària té una missió única, que és
aplicar la normativa tributària vigent, i ja està, no té més missió
que aqueixa, aplicar les normes tributàries i recaptar els tributs
d'acord amb les normes tributàries. Però és que, a més,
l'Agència Tributària pren mesures en matèria de simplificació
realment molt positives que la resta de l'administració pública
autonòmica he de dir que estam a anys llum: pagar per Bizum;
pagar de forma col·lectiva o en conjunt deutes tributaris de
municipis; de la comunitat autònoma al mateix temps.
Simplificació administrativa és el camí que volem dur al
Govern de les Illes Balears, i ho fa l'Agència Tributària.

I ho diré també, en matèria de lluita contra el frau l'Agència
Tributària de les Illes Balears, en el conjunt d’agències
tributàries autonòmiques, és pionera, i això també és d'agrair.
Efectivament, la lluita contra el frau a l'Agència Tributària de
les Illes Balears, una feina, des del meu punt de vista, almenys,
no sé si ho comparteixen, però és una feina excel·lent, i vull
dir-ho clarament.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident i Conseller. Ara té el torn
de rèplica, començam, són cinc minuts, Sr. Negueruela, la
meitat del que tenien abans. Per tant, té la paraula el Sr. Iago
Negueruela, pel Grup Parlamentari Socialista.
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EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

 Gracias, presidenta. Vicepresidente, agradezco el debate
que estamos manteniendo y también los acuerdos que ha
lanzado.

Permítame dos apuntes rápidos, usted ya ha señalado que en
los dos últimos años se ha bajado la deuda y se ha cerrado con
superávit, lo cual es positivo. Usted ya dice que no reducirá la
deuda, y no entiendo cómo en una situación económica donde
podría bonificar determinados impuestos, opta por eliminarlo
a todos los tramos, y que continuar reduciendo deuda y
mantener impuestos a grandes fortunas que heredan, también
sería un objetivo que podría mantener y, por tanto, ser más
eficientes bajando la deuda, lo cual debería ser un objetivo
suyo de legislatura. Cabe decir que no es un objetivo, porque
dice que hace equilibrio presupuestario. Por tanto, ni una cosa
ni la otra. Sí creo que sería un buen objetivo que redujese la
deuda pública. Creo que el anterior Gobierno lo hizo y creo que
es una buena señal.

 Y ha puesto en valor el REIB, yo creo que es un logro de
todos y, finalmente, se ha tenido y, créame, le aseguro que la
representación que tiene nuestro partido en Madrid en el
Congreso le garantizará que se prorrogue el REIB, no tenga
dudas de que tenemos una gran representación, a través
también de nuestra secretaría general, que es cuando se
consiguió y cuando se prorrogará, por tanto, yo creo que ahí
usted tiene que estar tranquilo en ese sentido. 

No ha dado los datos económicos, no era por justificarme,
porque lo normal es hacer una mera exposición, que todos lo
hemos hecho, pero al menos no dice que es una situación
ruinosa, como ha dicho VOX, entiendo que usted es mucho
más serio como para no calificar una situación como la que no
es en esta comunidad autónoma. Pero sí un matiz,, porque,
claro, estamos escuchando que los precios para la vivienda son
muy altos, 270.000 a 340.000, dice VOX que no da ni para un
estudio, que las familias numerosas necesitan 500.000 euros
para una vivienda y se niegan a comprar 88 viviendas por
290.000 euros. Entonces, esta contradicción, si se pudiese
aclarar, yo creo que, en todo caso, sería positivo.

Nosotros no hemos planteado más dudas que las que han
dicho muchos asesores fiscales que tienen dudas en el impuesto
de sucesiones, y las hemos leído y hemos hablado con muchos
de ellos y se nos está notificando igual que a usted. Por tanto,
no venimos a que nos explique a nosotros cómo tiene que
hacerse, porque también los hemos escuchado, sino
precisamente a plantearle cuestiones que están hoy en día en los
medios de comunicación y que le han planteado distintos
asesores fiscales importantes en la materia, porque sencillo,
efectivamente, no es, y, como no es sencillo, creemos que
cuando las cosas no son sencillas hay que trabajarlas de otra
forma, y un decreto ley para una medida estructural, como es
quitar un impuesto estructural, se podía hacer o se puede hacer
de otra manera y escuchar y pedir todos los informes previos
para tomar una medida de estas condiciones. Se puede...,
ustedes lo han hecho por una decisión política, no por una
decisión justificada, por decreto ley. Podemos estar o no de
acuerdo, pero ahora vemos que habría determinados informes
que serían necesarios.

Ha dicho que cuántos impuestos de patrimonio hay en
Europa, claro, es que ha cambiado el nombre, y usted lo sabe,
y aquí nos ha intentado dar una clase como si no supiésemos
que Noruega y Suiza, y le digo más, Holanda, Italia, Bélgica y
Francia, porque han ido modificando el impuesto de
patrimonio, y lo son de grandes fortunas, y lo sabe, o son de
grandes activos inmobiliarios o de fortunas en el exterior o
sobre otros tipos de rendimiento que usted sabe, pero ha
querido omitir. Por tanto, han ido modificándose, igual que lo
ha modificado el Estado, y más de 3 millones de euros no frena
el ahorro de las personas que tienen más de 3 millones de
euros. Créame que puede mantenerse y seguiremos teniendo, lo
que tendremos son más recursos para gastar más en servicios
públicos de calidad. Creo que eso es importante señalarlo. 

En materia de financiación no le corregiré, no estaba
hablando de la parte técnica, conocemos la parte técnica, pero
la parte política de presentarte a una negociación inmediata
diciendo que tú vas..., si me permite la expresión, sobrado para
poder bonificar impuestos. Hombre, no es el mejor
planteamiento para negociar. 

En cuanto a las distintas aseveraciones que ha hecho en
materia de fondos, usted sabe que hay fondos que se ejecutan
a una velocidad, porque se certificaron en un momento, y otros
que, usted ha hecho referencia a turismo, 100 millones, que se
han certificado este año y que se han firmado con el Gobierno
de España este año, por eso mismas consellerias tienen unos
porcentajes más altos que en otras áreas. Es un tema técnico en
el cual no deberíamos tener discusión. Lo que deberíamos es
tener acuerdos, sentarnos, ver dónde hay problemas, ver qué se
ha negociado con el Gobierno de España, ver cómo les
podemos ayudar, porque todos estamos interesados en que en
un año sean capaces de gastarlo. Es factible gastarlo. Yo aquí
le animaría porque tiene que tener más coraje, es muy factible
gastarlo porque hemos gastado en menos de ese tiempo una
cantidad enorme de recursos, precisamente para garantizar las
sendas financieras. Se lo podemos asegurar.

Terminando, de acuerdo en desarrollar todo lo relacionado
con la ciencia, pero es que venimos de un consenso en la Ley
de la ciencia que, por primera vez, partió de la pasada
legislatura, también por ponerlo en valor, y de acuerdo en que
tenemos que desarrollar un gran acuerdo en materia de
desarrollar esas materias con grandes inversiones y grandes
recursos, igual que en fondos e igual que en medidas sociales,
a la cual hemos trasladado a la presidenta del Govern distintas
medidas sociales para este año, en el que sí que hace falta,
porque tenemos una situación coyuntural, y esperamos una
respuesta.

Y una aclaración, usted habla de una oficina de grandes
proyectos en la cual..., puede sonar bien, pero también hay otra
en Presidencia de otra oficina de proyectos. ¿Está coordinada?
¿Es para otra cosa? ¿Es para un tipo de normativa? ¿Debería
estar solo en una, ya que estamos definiéndolo así? 

Yo creo que son temas en los que ustedes tienen que darnos
una respuesta, pero...
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LA SRA. PRESIDENTA:

Debería de terminar, Sr. Negueruela.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... en el resto de materias creo que tendremos tiempo para
seguir discutiendo en los próximos meses y años. 

Así que gracias, Sr. Costa, por su anterior intervención.

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sr. Negueruela. Tiene la palabra Patricia
de las Heras, del Grup Parlamentari VOX.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sra. Presidente. Bueno, Sr. Conseller,
per una alusión directa, me permitirá que primero le conteste al
diputado Sr. Negueruela, el precio de que una vivienda media
roza el medio millón para una familia numerosa, no lo digo yo,
lo dicen las estadísticas, el precio medio de Eivissa ronda 5.859
euros el metro cuadrado, por una vivienda de 100 m2, 585.900
euros, váyase a los números, como dice Iván Espinosa, las
matemáticas son tozudas. En fin...

Ahora sí, yo solo voy a hacer dos menciones muy rápidas.
En cuanto al valor de referencia, lamento mucho lo que voy a
tener que decir, pero creo que ha sido un poco una huida para
adelante, porque la explicación que nos ha dado es que solo hay
que cumplir el artículo 36 de la ley del IRPF o adaptar el valor
de referencia del catastro al valor de mercado.

¿Qué nos dice el artículo 36 de la ley del IRPF?
Literalmente nos dice que: “Se tomará el importe real de los
valores respectivos, aquellos que resulten de la aplicación de
las normas del impuesto de sucesiones y donaciones, sin que
pueda exceder el valor de mercado”, sí, sin que pueda exceder,
pero, ¿cuál se tomará? El que determinen las normas del
impuesto, el que determina aquí está específicamente detallado
y es el de referencia, porque la disposición adicional... bueno,
la modificación..., el artículo 6 que modifica la disposición
adicional tercera dice: “Las referencias al valor real de los
bienes inmuebles se han de entender efectuadas al valor de
referencia”, ergo hay un valor concretado específicamente, con
lo cual no se puede ir a la generalidad de “sin exceder el valor
de mercado”. ¿Por qué? Porque está determinado en la norma.

Y esto nos lleva a que la segunda consecuencia tampoco es
correcta, la segunda solución que nos traslada, que estaba
indicando que el valor de referencia del catastro es el valor de
mercado, pero esto no es así, porque si vamos a la Ley del
catastro, la disposición final tercera dice: “Valor de referencia.
La dirección general del catastro determinará de forma objetiva
y con el límite del valor de mercado”. Si és el límite no es el
contenido. Es decir, ninguna de las soluciones que nos ha
planteado resulta parecer la solución adecuada para -como
usted decía- evitar un incremento artificial. Para evitar un
incremento artificial la solución es mucho más sencilla; es
decir, se establecerán el valor de referencia y con el límite del
valor de mercado, añadiendo esa coletilla se soluciona evitar el

incremento artificial, lo que generaría de verdad seguridad
jurídica.

Y, por último, nada, una nota muy rápida en cuanto al
impuesto de patrimonio, pero en cuanto a lo contenido en el
requisito del decreto debatido en cuestión, del impuesto de
sucesiones y donaciones y del ITP. Usted me viene a decir que
sí que se pone como objeción a beneficiarse los menores de 30
ños, que no sea legitimario de alguien que tiene que tributar el
impuesto de patrimonio porque se entiende que no lo necesita,
pero es que finalidad o el objetivo final de este gobierno es
eliminar ese impuesto. Entonces, cuando se elimine ese
impuesto, ¿cuál será la consecuencia? Que sí se podrá
beneficiar. Con lo que cual, que a día de hoy se le ponga como
requisito algo que se pretende eliminar, porque se considera
que es injusto, convierte un impuesto que se considera injusto
en un obstáculo a algo que sí que se podrá permitir cuando
definitivamente se suprima.

Y nada más, muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. De las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS, té
la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de cinc minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Vicepresident, una mica
en el sentit que acaba d'exposar, entenc que l'article 6è, que fa
referència a la disposició addicional tercera, deixa obertes dues
vies i que vostè, a la seva exposició, ens ha dit que només una
era la que garantia que precisament no hi hagués..., per dir-ho
d'alguna manera, una picaresca a l’hora de fixar els preus d'un
bé heretat. Per tant, jo abans li he demanat a veure si
considerava que era adequada... o aquest parlament havia de
modificar aquesta redacció, vostè m’ha contestat àmpliament
i jo li agraesc la resposta, però en qualsevol cas li deman: creu
que s'han de mantenir aquestes dues vies o podríem sentir-nos
en obligació d’anar a un valor de referència i aquells que no el
tenguessin que l’obtinguessin, que vostè ha fixat el termini en
10 dies.

Els 270.000 euros no és un preu que únicament poguem...
o no trobem directament ja ni amb dificultats ni sense a l'illa
d'Eivissa, malauradament, aquesta tensió la trobam a totes les
Illes Balears. Això també ja li ho vaig exposar quan vàrem
debatre el decret llei.

Miri, el seu plantejament sobre que es produeix quan
reduïm imposts, si no obeeix a la corba de Laffer s'hi assembla
molt, eh?, però, en qualsevol cas, vostès..., és clar, diu:
s'augmentaran els ingressos tributaris gràcies a això. O no,
perquè tots aquests anys no hi hagut una disminució impositiva
significativa i han augmentat els ingressos tributaris. Per tant,
la relació causa-efecte, diguem-ne que és una mica... li ve bé.
Però, en qualsevol cas, vostè diu: abaixarem els imposts
directes i augmentarem els imposts indirectes, i això perquè ha
dit: hi haurà una major recaptació via IVA -ho ha dit
exactament així vostè. Això té un plantejament ideològic
potent, perquè la consideració de quins són els imposts justs i
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injusts és una qüestió que podríem debatre llargament des del
punt de vista ideològic.

I, precisament, a col·lació de l’IVA, volia demanar-li, que
no he tengut temps a la meva intervenció anterior, a veure què
en pensa que siguem l'únic territori no-peninsular que no
tenguem un IVA diferenciat, en el cas de Ceuta i Melilla un
IVA diferenciat, en el cas de les Illes Canàries, l’impost general
indirecte canari, que en qualsevol cas, sempre és inferior a
l’IVA que hi ha al continent i que és un dels factors que es
podrien incloure, a parer nostre, que s'haurien d'incloure dins
el Règim Especial de les Illes Balears i, per tant, ens agradaria
saber si coincidim amb aquest plantejament i seria un dels
elements treballar dins el règim especial.

Com també ho hauria de ser millorar el règim especial fiscal
per part de les empreses, per incloure-hi tota una sèrie
d'empreses que per a nosaltres són sectors estratègics en la
diversificació econòmica d'aquesta terra, que ara mateix no hi
estan inclosos, com poden ser els sectors audiovisuals, els
sectors culturals, els sectors de la innovació i la recerca, de les
que vostè és titular.

I compartim l’exposat per vostè sobre el factor d'insularitat
que, francament, crec que val la pena que repensem.

Pel que fa a l’augment dels pressuposts d'Innovació i
Recerca, vostè ha dit que el 2% és una fita per al 2027, a mi
m'agradaria que vostè fos audaç i fos capaç de dir-nos si hi
haurà un augment significatiu del percentatge destinat a la
innovació i a la recerca en els pressuposts que imagín ja han
començat a albirar -entenc que no els han fet-, però que els
tenen al cap.

No m'ha contestat sobre la potencial creació de l'Institut de
Recerca de les Illes Balears, que està previst a la legislació.

Quant a la concentració de les competències, no discutiré a
quantes conselleries es troben, simplement he dit que
compartim que és concentrar-les en el menor nombre de
departaments possibles per optimitzar la feina que es fa. Jo crec
que no han canviat gaire, però, bé, si l'objectiu és aquest és bo.

I, per acabar el tema de finançament, sí he de dir-li que,
malgrat aquest grup parlamentari, quant a finançament
autonòmic, com a mínim, es fixa l'objectiu del concert
econòmic, és vera que mentre estiguem en el règim comú és
indispensable introduir el criteri d'ordinalitat per evitar, jo m'he
confós abans, i he confós el de convergència amb el de
suficiència, però mantenc el plantejament, és el mateix, que és
el que ens desvirtua i que, per tant, necessitam un factor que
vertaderament elimini aquesta..., perquè, si no, tota la resta que
facem, si milloram el factor d'insularitat, l’element de la
insularitat de la població, però no aquest factor, acabarem més
o manco allà mateix. Per tant, en aquest sentit, també tota la
col·laboració i la mà estesa en seguir treballant en aquesta línia.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Joana Gomila.

LA SRA. GOMILLA I LLUCH;

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, com li deia, conseller, els
menorquins i les menorquines volem triar la Universitat on
volem cursar els nostres estudis i no haver d'estar obligats a fer-
ho a la UIB, i per açò és pel que li demanava que volíem que
s'aplicàs la deducció fiscal per a totes les persones que estudiïn
fora de Menorca. M'alegr que, com a mínim, ho estudiaran,
però, bono, li agrairia que, després que ho hagi estudiat, ho
apliqui, que és el que realment demanam des de Menorca.

Respecte de l’impost turístic, com ha dit, no pensen
derogar-lo; bé, ja ens n’alegram, a la fi el PP accepta que
aquest impost és bo que hi sigui a les Illes Balears, pel que
representa i pel que després ens aporta a la comunitat. Avui de
matí, en seu parlamentària, se’ns felicitava als menorquins i les
menorquines per la declaració de Menorca Talaiòtica com a
Patrimoni Mundial per la UNESCO, de la qual ens sentim molt
orgullosos, i, com entendrà, des de MÉS per Menorca, encara
més, quan el conseller de Cultura, o l’anterior conseller de
Cultura, Miquel Àngel Maria i el seu equip, van fer una feina
increïble perquè açò fos possible i ahir poguéssim ser nomenats
patrimoni mundial. Però aquest patrimoni s'ha de mantenir i
s'ha de posar en valor, li demanaria que dins les finalitats que
vostè acaba de dir, també hi mantinguessin la de patrimoni, que
era una de les finalitats, perquè realment açò ajudaria a poder
mantenir aquest patrimoni talaiòtic que tenim a Menorca, que
realment paga la pena.

Sr. Costa, per a MÉS per Menorca és important, com vostè
sap, tenir una administració pública forta i garantir l'estat del
benestar a tots els ciutadans de l'illa. És clar, tenim els dubtes,
en veure les rebaixes fiscals que vostès volen fer i que preveuen
200 milions d'euros menys de recaptació, que realment açò no
repercutirà en els ciutadans. Li demanaria si ens podria
assegurar que els serveis públics no tindran menys prestacions
i que no ens faran com a Madrid o com a Extremadura, que
també són comunitats governades pel PP, que s'omplen la boca
de rebaixes fiscals i després augmenten els preus dels
menjadors escolars o bé en redueixen els seus beneficiaris, per
posar un exemple. I mentre fan creure als ciutadans que millor
que tenguin els doblers a les seves butxaques.

Bé, a les seves butxaques els tenen els que tenen alt poder
adquisitiu i que poden prescindir de la cosa pública, als que
realment no els queden dins les butxaques, perquè després
hauran de pagar amb els serveis públics. Demani als ciutadans
si prefereixen pagar algun impost i tenir millores als serveis
públics, demani-los-ho; jo la resposta la sé: les classes mitjanes
baixes prefereixen pagar uns imposts i poder tenir serveis
públics, perquè el que hi perden o el que hi guanyen amb el que
es queda dins la butxaca ho perden de serveis que se’ls
ofereixen. Per tant, hi pensin bé, a veure si realment el servei
públic es pot mantenir si realment tenim totes aquestes
rebaixes. I a qui beneficien realment nosaltres ho tenim clar, ja
ho hem vist amb l'impost de successions a qui beneficien,
precisament no a les classes mitjanes baixes.
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Com diem aquí, a Menorca, supòs que aquí vostès també ho
diuen i a Eivissa, també, no ens venguin duros a quatre
pessetes, no ens facin creure que amb menys diners més serveis
públics. Açò és el que volen fer creure a la ciutadania i jo crec
que els ciutadans encara no ens ho acabam de creure o no ens
ho creiem gens, perquè està ben clar: a menys recaptació -jo he
estat, vostè ho sap, alcaldessa de la ciutat-, i està clar que els
ciutadans s’estimen més pagar 15 euros més d'IBI que no que
les carreteres i els camins estiguin fatal, i açò ho pot demanar
a qualsevol. Açò ho traslladi al pressupost de la comunitat
autònoma.

Respecte dels fons europeus, recordarà que en el Parlament
es va aprovar una moció de Més per Menorca, amb una esmena
que va fer el PP, en el sentit que el Govern de les Illes Balears
millori la comunicació i la coordinació amb els ajuntaments,
especialment amb els més petits i que tenen menys recursos
administratius en relació amb aquests fons europeus, per tal de
garantir que els arribi tota la informació i poder facilitar que es
puguin presentar projectes. Li volia demanar quins canals de
comunicació i coordinació amb els ajuntaments pensen posar
en marxa per reforçar i poder dur a terme aquestes despeses
amb fons europeus, per part de les administracions locals.

La seva conselleria, com bé ha dit, també és competent en
matèria de simplificació administrativa i modernització i
administració digital. Jo crec que tots compartim que és molt
important simplificar als ciutadans els tràmits que han de fer,
però sí que seria important que aquesta simplificació anàs un
poc de la mà de totes les administracions. De vegades ens
trobam que a uns ajuntaments necessitam informacions o
tràmits del Govern, resulta que aquests s'aturen i el ciutadà torn
estar enganxat. I en darrer lloc, per tant, li demanaria com ho
farà per poder-ho coordinar i de quina manera pensa simplificar
realment açò.

I, per acabar, respecte de la modernització de
l'administració digital, m’agradaria i li demanaria que
tenguessin en compte la gent gran, les persones més
vulnerables, aquelles persones que no tenen al seu abast eines
digitals necessàries, perquè en el fons són els més perjudicats
quan seguim posant aquesta administració digital. Per tant,
moltes vegades aquestes polítiques ajuden a l'administració,
però, en canvi no a segons quins ciutadans. Pel que li
demanaria, com pensen fer-ho per atracar l’administració
digital a totes les persones, perquè ningú no quedi fora, i si
pensa d'alguna manera poder-ho compatibilitzar amb fer-ho
també de manera presencial.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula la Sra. Cardona.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, Sr. Conseller, poc més he de
dir a tot el que avui ens ha vengut a exposar aquí. Jo
simplement vull animar-lo a vostè i a tot el seu equip a

aconseguir tot el que ens ha plantejat, a aconseguir complir tots
els objectius d’aquest full de ruta.

I estam a la seva disposició per ajudar-los en tot el que
puguem aconseguir.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

És una bona exposició, Sra. Cardona, moltes gràcies.
Contesta el Sr. Vicepresident i Conseller d'Hisenda, Economia
i Innovació.

EL SR. CONSELLER D’ECONOMIA, HISENDA I
INNOVACIÓ (Antoni Costa i Costa):

Sí, gràcies presidenta. Bé, en primer lloc, amb referència als
comentaris que ha fet el Sr. Negueruela, bé, està bé el
plantejament d’amortitzar deute, reduir deute, ho podem
compartir, però li faré també una reflexió: quants pressuposts
ha presentat la comunitat autònoma amb equilibri pressupostari
en els darrers vuit anys? Zero. Si vostès han tancat, han liquidat
el pressupost amb superàvit, no és perquè fessin un pressupost
amb equilibri pressupostari, com farem el 2024, no, no, és
perquè el varen fer amb dèficit, però llavors varen inexecutar
part de la despesa i com a conseqüència, o ITP, sí, com a
conseqüència de l’ITP, majors ingressos o menor despesa
executada, que també, Sr. Negueruela, i han tancat amb
superàvit. No passa res, potser fem un pressupost el 2024, amb
superàvit, perdó, amb equilibri pressupostari, i potser tanquem
amb superàvit, no ho sé.

Per altra banda, miri, que em tregui aquí els habitatges de
Metrovacesa, sincerament, li ho diré clarament eh, miri, es va
avortar la compra d'habitatges de Metrovacesa perquè amb 30
milions d'euros es poden fer molts més habitatges que els 88 als
quals podríem renunciar. No sé si som clar, és així de senzill,
amb els mateixos recursos l’IBAVI pot fer molts més habitatge,
perquè el preus al qual s’han d’executar els habitatges és molt
més reduït que els 3.800, si no ho record malament. Així de
clar li ho dic, i per això es va avortar la compra d'habitatges de
Metrovacesa, punt.

Diu, home!, el decret llei, és que vostès varen aprovar un
decret llei per a la reforma fiscal. Home!, que m'ho digui vostè,
Sr. Negueruela, que varen aprovar-ne 37, si no vaig equivocat,
home, fa ganes de riure, Sr. Negueruela. Però li faré una altra
pregunta, però i quants varen tramitar-los com a projecte de
llei? Poquets, eh, Sr. Negueruela, poquets. Aquest Govern ha
aprovat un decret llei i el Grup Parlamentari Popular, el de
VOX i també vostès, han votat a favor que es tramiti com a
projecte de llei. I jo n’estic molt content que s'hagi tramitat com
a projecte de llei, perquè vostès puguin fer-hi també
aportacions, de la mateixa manera que farà aportacions el Grup
Popular i MÉS per Menorca i VOX i MÉS per... perdó, MÉS
per Mallorca, MÉS per Menorca i tots...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., i tots, no hi ha cap problema. Per tant, crec que el
plantejament és un poquet diferent, un poquet diferent. 
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Vostè em diu, Sr. Negueruela, és molt factible gastar els
Next Generation, ens diu, no? Només li faré una petita reflexió,
vostè ho sap, sap que hi ha moltes convocatòries, algunes,
afortunadament, acaben desertes, treuen convocatòria de
subvencions, zero presentats o molt pocs presentats a la
convocatòria. Li posaré un exemple, Sr. Negueruela, que jo sé
que coneix i sap que el que li vaig a dir és totalment cert,
convocatòria de llits elevables: 15 milions d'euros, treuen 15
milions d'euros, 4 milions d'euros adjudicats a la primera fase,
4, 4. La pregunta és: tornem a treure la convocatòria, la
Conselleria de Turisme ja treballa una altra vegada en treure la
convocatòria, 9 milions d'euros de convocatòria, esperem que
tengui més èxit que la primera, perquè si no tenim un problema,
i és que treus convocatòries, però no entra.

En conseqüència, i això no només passa en aquest cas, sinó
en molts altres, Sr. Negueruela, i vostè ho sap, i aquí rau la
dificultat i es vincula amb la rigidesa de què li parlava abans,
hi ha convocatòries que la gent no vol, perquè no estan
adaptades a la realitat de les Illes Balears, perquè estan
plantejades des del Govern central, sense tenir en compte la
realitat de les Illes Balears, i això és un problema, és un
problema i greu.

Diferència entre la funció de l’Oficina d'Inversions
Estratègiques la Unitat Acceleradora de Projectes? No tenen
res a veure, la Unitat Acceleradora de Projectes, que ja aviat
s’intentarà posar en marxa des de Presidència, consisteix en:
vostè té un projecte d'inversió a les Illes Balears de certa
entitat, dugui’l a l’Oficina Acceleradora de Projectes i, com ja
fan a Andalusia, del que es tractarà és que vostè entri el
projecte aquí i li surti tramitat el més aviat possible, perquè no
s'eternitzin els projectes a la Comissió Balear de Medi
Ambient, a Recursos Hídrics, etc., la finalitat de la Unitat
Acceleradora d’Inversions és aqueixa, accelerar inversions, i
que no s’ofeguin les inversions a la tramitació administrativa,
a la burocràcia, etc. L’Oficina d'Inversions Estratègiques, la
seva missió és assignar finançament a projectes, aquesta és la
finalitat de l'Oficina d'Inversions Estratègiques.

El valor de referència o el valor de mercat, la Sra. De las
Heras se n’ha hagut d’anar, però faré referència també al Sr.
Apesteguia. Miri, conceptualment el valor de referència és el
valor de mercat, multiplicat per un coeficient de 0,9. Això
significa que el que analitzam és fer les modificacions
pertinents per intentar aconseguir al màxim que el valor de
referència sigui exactament igual que el valor de mercat, i que,
per tant, els contribuents no tenguin cap dubte ni un que, en
valorar els seus béns a valor de mercat, tal com diu el 36 de la
Llei 35/2006, puguin aplicar-se sense cap tipus de problema la
bonificació del cent per cent de l'impost de successions i
donacions.

El que no podem permetre, els ho dic clarament, és que un
contribuent vulgui incrementar artificialment, per sobre del
valor de mercat el valor dels seus béns a l’herència, i s'apliqui
la bonificació del cent per cent, això és el que nosaltres creiem
que no és raonable. Perquè, s'han de valorar a mercat, com diu
el 36 de la Llei 35/2006, i la valoració a mercat garanteix
totalment l'aplicació del cent per cent de bonificació a
successions i donacions.

Lafer, molt ràpid, ja ens n’anam, que és molt tard, no és
que, miri, Lafer el que diu és: vostès faran una rebaixa
d'imposts i, com a conseqüència de l'activitat econòmica que
genera la rebaixa d'imposts, això el Sr. Pou ho coneix, a la
rebaixa d’imposts es recaptarà més que la mateixa rebaixa, i jo
això no ho dic, jo això no ho dic, eh!

(Remor de veus)

No, no, no, jo no he dit que, com a conseqüència de
rebaixar successions i donacions provocaré un efecte a l’IRPF
que compensarà els 60 milions, jo això no ho he dit, eh!, no
m’ho sentirà dir a mi, Sr. Apesteguia, no m’ho sentirà dir; jo el
que he dit és que: que es rebaixi successions i donacions no
implica que, com a conseqüència de l'activitat econòmica, no
es recapti més a IVA, a IRPF o al que sigui. Però no com a
conseqüència de la rebaixa d'imposts, sinó com a conseqüència
de l’activitat econòmica major, d’acord? Que quedi ben clar.

IVA diferenciat a Balears. Miri, jo li dic sincerament, tant
de bo! es pogués, nosaltres no som una regió ultraperifèrica.
Sap vostè que Espanya, quan vàrem entrar a la Unió Europea,
no va demanar un IVA diferenciat per a les Illes Balears, que
som regió ultraperifèrica, i ara, a dia d'avui, el sistema
d'harmonització i d’imposició indirecta a nivell europeu
implica moltes dificultats per establir IVA diferenciats a altres
comunitats autònomes, a una comunitat autònoma insular, com
som nosaltres. En conseqüència, el que li dic és que tant de bo!
poguéssim establir un IVA diferenciat, però ho veig molt
complicat; des d'un punt de vista tècnic requereix, com sap,
autorització de la Unió Europea i crec que la Unió Europea és
refractària en aquest sentit. És cert que hi ha altres regions
insulars, no ultraperifèriques, que tenen IVA diferenciats, però
parteixen de la base d'una base totalment diferent de l’actual.

Deducció per temes d’innovació o recerca? Totalment
d'acord, tant de bo! poguéssim posar en el REB, com té
Canàries, alguna deducció en aquest sentit.

I això de l’Institut de Recerca a les Illes Balears, per
descomptat, estam per estudiar-ne la possibilitat i creiem que,
si és possible, serem els primers que intentarem impulsar-lo
sense cap dubte ni un.

Dit això... No, finalment, a la Sra. Gomila, miri, patrimoni
i conservació del patrimoni queda dins l'àmbit de l'impost sobre
estades turístiques, sense cap dubte ni un. Jo no ho havia
esmentat perquè conservació del patrimoni i turisme, per
exemple, van de la mà, ho tenc claríssim.

Es poden mantenir els serveis públics amb rebaixes fiscals?
Sense cap dubte ni un, al nostre entendre, sense cap dubte ni
un.

Canal de comunicació amb els ajuntaments en el tema de
Next Generation. Li puc confirmar que ya estamos en ello, de
fet, he anat a Menorca, per exemple, m'he reunit amb tots els
ajuntaments de Menorca i el Consell Insular de Menorca i el
primer que els he demanat és: ens poden enviar projectes a
l’Oficina d'Inversions Estratègiques, concretament al gabinet de
la conselleria, per tal d'intentar trobar finançament per a aquests
projectes municipals? I la resposta és que ja arriben projectes
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dels municipis i nosaltres intentam canalitzar finançament cap
a aquests projectes municipals. Per tant, ja estam en aquesta
tasca de comunicació i de coordinació.

Administració digital, bretxa digital. Només li dic una cosa:
avui..., saben vostès que  l’ATIB té una plataforma telemàtica
que funciona molt bé, però avui no és obligatori per a res la cita
a l'Agència Tributària per fer qualsevol tràmit. Ara mateix
poden anar vostès a l'Agència Tributària de forma presencial,
sense cap tipus de problema. I li comunic que, ara mateix, les
persones majors de 65 anys tenen prioritat a l’hora d’anar a
l'Agència Tributària per a qualsevol tramitació que vulguin fer.
Per tant, totalment d'acord amb què, efectivament, s’han de
garantir els drets dels ciutadans a l’hora de poder anar
presencialment a l'administració pública, i no com ha passat ara
que, desgraciadament, amb la pandèmia, varen haver de
prendre..., i ha quedat -i ha quedat- i ara hi ha molt ciutadans,
massa, que estan exclosos de la possibilitat de ser atesos
presencialment a l'administració, com hauria de ser sense cap
dubte. 

Dit això, moltes gràcies i disculpau el temps, que m'he
allargat un poc massa, perdó, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Acabat el debat, volem agrair
la presència del vicepresident i conseller d'Hisenda, Economia
i Innovació, i de tot l’equip que l'ha acompanyat.

 I sense haver-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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